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اصلاح طلبان درصدد تشکیل دولت سایه
ــه  ــی از جلسـ ــازندگی جزئیاتـ ــزاران سـ ــزب کارگـ ــزی حـ ــورای مرکـ ــو شـ عضـ
ـــزاب  ـــرد اح ـــح ک ـــن تصری ـــرد. وی همچنی ـــو ک ـــات بازگ ـــران اصلاح ـــا س ـــی ب روحان
برنامه ریـــزی می کننـــد تـــا دولـــت را از دســـت گروهـــی کـــه بـــر مســـند کار 

هســـتند، بگیرنـــد.
ـــزب  ـــزی ح ـــورای مرک ـــو ش ـــی«، عض ـــزاده طباطبای ـــود علی ـــت: »محم ـــا نوش برن
کارگـــزاران ســـازندگی،  در رابطـــه بـــا جلســـات اخیـــر حســـن روحانـــی، رئیـــس 
دولـــت تدبیـــر و امیـــد، بـــا ســـران اصلاحـــات اظهـــار کـــرد: آقـــای روحانـــی در 
ـــاتی  ـــی جلس ـــر و لاریجان ـــی، باهن ـــوری، خاتم ـــان ناطق ن ـــا آقای ـــر ب ـــای اخی روزه
ـــد.  ـــا کنن ـــام را احی ـــت نظ ـــد جمهوری ـــات می خواهن ـــران اصلاح ـــت. س ـــته اس داش
اســـحاق جهانگیـــری هـــم در جلســـات روحانـــی بـــا ســـران اصلاحـــات حضـــور 
دارد و هـــم فکـــری می کنـــد. همتـــی و اســـحاق جهانگیـــری بـــا کارگـــزاران در 
ـــی  ـــث و بررس ـــورد بح ـــف م ـــای مختل ـــی را در زمینه ه ـــتند و موضوعات ـــاط هس ارتب

ــد. ــرار می دهنـ قـ
ـــه  ـــا ب ـــن فعالیت ه ـــه ای ـــوال ک ـــن س ـــه ای ـــخ ب ـــتری در پاس ـــل دادگس ـــن وکی ای
ـــه  ـــرد: بل ـــح ک ـــود؟ تصری ـــوب می ش ـــایه محس ـــت در س ـــکیل دول ـــان تش ـــی هم نوع
ـــتند.  ـــایه هس ـــت در س ـــکیل دول ـــدد تش ـــب درص ـــزاب اصلاح طل ـــت. اح ـــت اس درس
ـــند  ـــر مس ـــه ب ـــی ک ـــت گروه ـــت را از دس ـــا دول ـــد ت ـــزی می کنن ـــزاب برنامه ری اح

ـــد. ـــتند، بگیرن کار هس
ـــرای  ـــزان ب ـــزب کارگ ـــا ح ـــه آی ـــوال ک ـــن س ـــه ای ـــخ ب ـــی در پاس ـــزاده طباطبای علی
ـــرد:  ـــان ک ـــرد؟ بی ـــد ک ـــک خواه ـــی کم ـــم روحان ـــه تی ـــایه ب ـــت در س ـــکیل دول تش
ـــرده و  ـــدار ک ـــی دی ـــی و لاریجان ـــای روحان ـــا آق ـــرا ب ـــمی اخی ـــن هاش ـــای محس آق
ـــت.  ـــد داش ـــی خواه ـــای روحان ـــا آق ـــه ای را ب ـــم جلس ـــی ه ـــای مرعش ـــه زودی آق ب
احـــزاب همگـــی دولـــت درســـایه هســـتند، جلســـات مشـــترکی را در خصـــوص 

تشـــکیل دولـــت در ســـایه داشـــته ایم و صحبت هایـــی شـــده اســـت.

  تردید دارم اصلاح طلبان بخواهند از 
حالا وارد انتخابات شوند

ــرکات انتخاباتـــی  ــان تحـ ــود اصلاح طلبـ ــنیده می شـ ــه شـ ــدروزی اســـت کـ چنـ
خـــود را آغـــاز کرده انـــد؛ از جلســـات منظـــم هفتگـــی بـــا حضـــور چهره هـــای 
شـــاخص اصلاح طلـــب از جملـــه خاتمـــی تـــا انتقادهـــای مســـتمر عبدالناصـــر 
ـــود  ـــه وج ـــده را ب ـــرای آین ـــی او ب ـــزم سیاس ـــائبه ع ـــه ش ـــی ک ـــه رئیس ـــی ب همت

آورده اســـت.
ـــن  ـــاره ای ـــی، درب ـــر سیاس ـــال و تحلیلگ ـــری، فع ـــوش قنب ـــت: داری ـــوز نوش ـــه نی نام
ــه  ــان بـ ــه اصلاح طلبـ ــت کـ ــی اسـ ــت: »طبیعـ ــوز« گفـ ــه »نامه نیـ ــوع بـ موضـ
ـــد  ـــه دهن ـــود را ادام ـــت خ ـــه فعالی ـــد ک ـــق را دارن ـــن ح ـــی ای ـــی سیاس ـــوان جریان عن
امـــا اینکـــه ایـــن فعالیت هـــا و جلســـات هم اندیشـــی انتخاباتـــی باشـــد، تردیـــد 
ـــس و خصوصـــا  ـــات مجل ـــا انتخاب ـــادی ت ـــان زی ـــوز زم ـــا اینجـــای کار هن ـــرا ت دارم زی
ـــه  ـــدارد ک ـــم ن ـــابقه ه ـــوری و س ـــت جمه ـــات ریاس ـــا انتخاب ـــادی ت ـــی زی ـــان خیل زم

ـــوند«. ـــات ش ـــه انتخاب ـــل وارد عرص ـــال قب ـــی از دو س ـــای سیاس جریان ه
او ادامـــه داد: »عـــلاوه بـــر اینهـــا بـــرای اصلاح طلبـــان رونـــد انتخابـــات قابـــل 
ـــت  ـــد فعالی ـــی می توان ـــان سیاس ـــر جری ـــال ه ـــن ح ـــا در عی ـــت ام ـــی نیس پیش بین
سیاســـی خـــود را داشـــته باشـــد و اصـــلا جریـــان سیاســـی بـــدون فعالیـــت از 
ـــات  ـــتند در دو انتخاب ـــان نتوانس ـــه اصلاح طلب ـــود. گرچ ـــی می ش ـــود ته ـــت خ ماهی
ــروزی در  ــدم پیـ ــا عـ ــند امـ ــود برسـ ــود خـ ــه مقصـ ــال های 98 و 1400 بـ سـ
ـــرد«. ـــف ک ـــد توق ـــت و نبای ـــات نیس ـــینی اصلاح ـــای گوشه نش ـــه معن ـــات ب انتخاب
ایـــن فعـــال سیاســـی بیـــان کـــرد: »اصلاح طلبـــان اکنـــون می خواهنـــد 
ـــق  ـــردم تطبی ـــته های م ـــا خواس ـــود را ب ـــد و خ ـــد کنن ـــود را تجدی ـــاختارهای خ س

ــن راستاســـت«. ــود در همیـ ــزار می شـ ــه برگـ ــم کـ ــاتی هـ ــد و جلسـ دهنـ
ــاره وضعیـــت کلـــی کشـــور و مهم تریـــن موضوعاتـــی  قنببـــری در پایـــان دربـ
ــاس ترین  ــی در حسـ ــع کنونـ ــور در مقطـ ــت: »کشـ ــت، گفـ ــان اسـ ــه در میـ کـ
وضعیـــت خـــود قـــرار دارد. اقتصـــاد ایـــران از خـــرداد1400 تـــا کنـــون هنـــوز 
تغییـــر خاصـــی نکـــرده اســـت و همچنـــان تحریم هـــا بـــه قـــوت خـــود باقـــی 
اســـت امـــا خبرهـــای خوبـــی از مذاکـــرات بـــه گـــوش می رســـد؛ اینکـــه امیـــد 
مـــی رود بـــا بـــه نتیجه رســـیدن مذاکـــرات تحریم هـــا رفـــع شـــود و گشایشـــی 
ـــود و  ـــع ش ـــا رف ـــی تحریم ه ـــد و وقت ـــود آی ـــه وج ـــردم ب ـــتی م ـــت معیش در وضعی
شـــرایط مدیریـــت کشـــور عـــادی، در آن صـــورت می تـــوان ارزیابـــی دقیق تـــری 

از عملکـــرد دولـــت داشـــته باشـــیم«.

  دولت رئیسی به جای آواربرداری، بر 
سر مردم آوار می ریزد

گـــروه سیاســـت نامـــه نیـــوز: دولـــت ســـیدابراهیم رئیســـی یـــک هشـــتم عمـــر 
ـــر  ـــوان بهت ـــی ت ـــد م ـــی معتقدن ـــالا برخ ـــت و ح ـــر گذاش ـــت س ـــود را پش ـــی خ قانون

ـــرد. ـــاوت ک ـــت را قض ـــن دول ای
ـــت  ـــاه نخس ـــرد 6 م ـــاره عملک ـــوز درب ـــه نی ـــا نام ـــو ب ـــری در گفتگ ـــد مهاج محم
دولـــت ســـیدابراهیم رئیســـی گفـــت: یکـــی از دســـتاوردهای دولـــت ســـیزدهم 
ـــای  ـــخص آق ـــه ش ـــه البت ـــود ک ـــا ب ـــا کرون ـــارزه ب ـــرای مب ـــی ب ـــیون عموم واکسیناس
ـــت  ـــن در دول ـــرای واردات واکس ـــات لازم ب ـــد اقدام ـــی دان ـــز م ـــور نی ـــس جمه رئی

ـــود. ـــده ب ـــام ش ـــل انج قب
ـــا دو  ـــک ت ـــد ی ـــد بای ـــی معتقدن ـــیون، برخ ـــوع واکسیناس ـــارغ از موض ـــزود: ف وی اف
ـــی از  ـــد. برخ ـــان ده ـــودش را نش ـــه خ ـــت داد ک ـــیزدهم فرص ـــت س ـــه دول ـــال ب س
ـــتند  ـــاور هس ـــن ب ـــر ای ـــی ب ـــای رئیس ـــت آق ـــان دول ـــی و موافق ـــت قبل ـــان دول مخالف
ـــق  ـــد موف ـــا بتوان ـــد ت ـــرداری کن ـــال آوار ب ـــک س ـــد ی ـــل بای ـــت حداق ـــن دول ـــه ای ک
شـــود. ایـــن ســـخنی اشـــتباه نیســـت امـــا بـــه شـــرطی کـــه واقعـــا آواربـــرداری 

ـــود. ـــام ش انج
ـــر  ـــر س ـــتر آوار ب ـــی بیش ـــای رئیس ـــت آق ـــرد: دول ـــد ک ـــی تأکی ـــال مطبوعات ـــن فع ای
مـــردم مـــی ریـــزد تـــا آواربـــرداری کنـــد. در 6 مـــاه گذشـــته اتفاقـــات مثبتـــی 
ـــز  ـــود، ج ـــور ب ـــس جمه ـــای رئی ـــم آق ـــت یک ـــه اولوی ـــورس ک ـــت. ب ـــاده اس نیافت
آنکـــه بـــه طـــور مرتـــب شـــاهد ســـقوط بـــورس باشـــیم، وضعیـــت دیگـــری را 

ـــتیم. ـــاهد نیس ش
ـــمی  ـــای رس ـــود، آماره ـــی ش ـــرح م ـــه مط ـــی ک ـــود ادعاهای ـــا وج ـــه داد: ب وی ادام
ـــت.«  ـــده اس ـــم ش ـــزون ه ـــه اف ـــده بلک ـــر نش ـــا کمت ـــه تنه ـــورم ن ـــد »ت ـــی گوی م
ـــت آن  ـــا واقعی ـــود ام ـــر ش ـــع بهت ـــده وض ـــای آین ـــال ه ـــه در س ـــتم ک ـــد نیس ناامی

ـــی رود. ـــتباه م ـــت دارد راه را اش ـــه دول ـــت ک اس
ـــه  ـــا ن ـــم ه ـــع تحری ـــوزه رف ـــد: در ح ـــادآور ش ـــی ی ـــائل سیاس ـــر مس ـــن تحلیلگ ای
تنهـــا اتفـــاق مثبتـــی در دولـــت ســـیزدهم نیفتـــاده اســـت بلکـــه آنچـــه اتفـــاق 
ـــت.  ـــت اس ـــت نف ـــی قیم ـــش جهان ـــل و افزای ـــت قب ـــرد دول ـــج عملک ـــاده نتای افت
ـــت.  ـــن اس ـــرات وی ـــوزه مذاک ـــد در ح ـــام ده ـــد انج ـــی توان ـــه م ـــت کاری ک ـــن دول ای
ـــع  ـــری راج ـــم گی ـــرای تصمی ـــجاعت لازم را ب ـــه ش ـــیزدهم ن ـــت س ـــرم دول ـــه نظ ب
ـــم  ـــش ه ـــت. دلیل ـــوردار اس ـــی برخ ـــار کاف ـــه از اختی ـــن دارد و ن ـــرات وی ـــه مذاک ب

ـــردد. ـــی گ ـــت برم ـــی دول ـــم دیپلماس ـــا در تی ـــی ه ـــه ناتوان ب
ـــود دو  ـــوری خ ـــت جمه ـــت ریاس ـــاه نخس ـــی در 6 م ـــای رئیس ـــت: آق ـــری گف مهاج
ـــدان  ـــیه وج ـــه روس ـــفر ب ـــوع س ـــون در موض ـــم اکن ـــه ه ـــت ک ـــی داش ـــفر خارج س
عمومـــی جامعـــه احســـاس شکســـت غـــرور ملـــی می کنـــد کـــه اتفـــاق مثبتـــی 
ـــت  ـــم دول ـــانه ای ه ـــه لحـــاظ رس ـــود. ب ـــی ش ـــیزدهم محســـوب نم ـــت س ـــرای دول ب
ـــای  ـــت ه ـــه دول ـــت، گرچ ـــلاب اس ـــد از انق ـــت بع ـــن دول ـــانس تری ـــیزدهم بدش س
ـــا  ـــتند ام ـــوزه داش ـــن ح ـــی در ای ـــف های ـــز ضع ـــی نی ـــژاد و روحان ـــدی ن ـــان احم آقای

ـــت. ـــرده اس ـــکنی ک ـــانه ای رکوردش ـــف رس ـــوزه ضع ـــی در ح ـــای رئیس ـــت آق دول

رفتوبرگشتهایبینتیجهیکطرحبینکمیسیونومرکزپژوهشهایمجلس

صیانتبراساستجربهدیگران
اعضای کمیسیون مشــترک صیانت ۲3 نفر 
هســتند که خبرهای مختلــف و متناقضی 
درباره جزییات طرح صیانت و حتی برگزاری 
جلسات این کمیسیون از آنها شنیده می شود. 
مخالفان طرح صیانت شــدیدا بر این موضع 
هستند که کلمه »مسدودسازی«  به صراحت 
در بنــد »ج« ماده۲8 این طرح، آورده شــده 
و تصویب آن منجر به مسدودسازی اینترنت 

خواهد شد .
منتقــدان معتقدند موافقان طــرح صیانت، از 
تاکتیک اعــلام بی خبــری و حتی تکذیب 
مسدودســازی فضای مجازی اســتفاده می 
کنند تا حساســیت عمومــی به طرح صیانت 
کاهــش یابد و پس از تصویب چراغ خاموش 
طرح، مسدودســازی تبدیل شده به قانون را 

اجرایی کنند.
غلامرضــا نــوری قزلجه عضو کمیســیون 
مشــترک طرح صیانت از فضای مجازی  در 
خصــوص آخرین وضعیت طرح مذکور گفت: 
طــرح صیانت براســاس اصــل 85 چند ماه 
قبل به کمیســیون طرح صیانت ارجاع شــد 
و مدتی مورد بررســی در جلسات کمیسیون 
قرار گرفت. حدود دو ماه قبل و قبل از اینکه 
کلیات آن به رأی گذاشــته شــود، این طرح 
از ســوی کمیســیون به مرکز پژوهش های 
مجلس ارجاع شــد تا نظرات طرفین مختلف 
را نســبت به آن دریافت کرده و به کمیسیون 
گزارش بدهند. مرکز پژوهش ها در اینجا یک 
گزارش ارائه کردند که از اشکالات و ایرادات 
اساسی در طرح حکایت داشت و پیشنهاد داده 
بودنــد که ۲0 روز دیگر هم بــه آن ها زمان 

داده شود.
وی ادامه داد: در جلســه ای که کمیســیون 
داشت و این گزارش مورد بررسی قرار گرفت 
مجددا ۲0 روز دیگر به مرکز پژوهش ها وقت 
داده شد تا گزارش بدهند. مجددا بعد از ۲0و 
چند روز بار دیگر مرکز گزارش داد که تقریبا 
همان ایراد و اشکالات باز تاکید شده بود که 
وجــود دارد و با این چارچوبی که داده شــده 
قابل رفع نیســتند. در اینجا مرکز پژوهش ها 
همزمــان با این گــزارش یک پیشــنهاد 8 
مــاده ای هم مطرح کرد که می شــود این را 
جایگزین کرد و بدون آن ایراد و اشــکالات، 

اهداف این طرح را پیگیری کرد.
نوری در ادامه بیان کرد: بعد از آن نامه، دیگر 

کمیسیون جلسه  رسمی نداشت و آنچه که در 
دستور کمیسیون بود و در هفته جاری قرار بود 
مطرح باشد ، به علت شیوع سویه اومیکرون 
کرونا جلسه لغو شد. قرار است براساس آنچه 
که اعلام شده گزارش مرکز پژوهش ها در دو 
جلسه بررســی شود و در کنار جواب مکتوبی 
کــه به اعضاء دادند در دو جلســه به صورت 
شــفاهی هم گزارش ارائه کنند. بنابراین اگر 
ان شاءالله در هفته آینده جلسات کمیسیون ها 
دایر باشــد علی القاعده دو جلسه هفته آینده 

به این گزارش کارگروه اختصاص پیدا کند.
وی افــزود: پس از آن هم طبق تقویم زمانی 
کــه برای بودجــه اعلام شــده، وارد بودجه 
خواهیم شد و عملا بررسی این طرح و کلیات 

آن برای سال آینده خواهد ماند.
پیشنهاد 22 ماده ای یا 8 ماده ای

عضو کمیســیون طرح صیانت در پاسخ به این 
سوال که »شنیده می شود مرکز پژوهش ها یک 

پیشــنهاد ۲۲ ماده ای مطرح کرده است آیا این 
مســاله صحت دارد؟«، گفت: من هم دیدم در 
جاهایی مطرح شده است که مرکز یک پیشنهاد 
۲۲ ماده ای ارائه کرده است، ولی آنچه که مرکز 
به ما داده اســت یک پیشنهاد 8 ماده ای است 
نــه ۲۲ ماده ای و این موضــوع از جانب آن ها 
تایید نشــده است. با این وجود بعد از اینکه این 
گزارشات در کمیســیون مطرح شد و اگر نظر 
اعضاء رد طرح اولیه صیانت و جایگزینی باشد؛ 
براساس آیین نامه آن وقت است که نظر مرکز 
به عنوان یک پیشــنهاد مطرح می شود که در 
آن شرایط، نمایندگان هم می توانند به صورت 
شخصی یا جمعی پیشنهادات جایگزین بدهند. 

در این شــرایط پیشنهادات از مرکز و همینطور 
از نمایندگان جمع آوری شــده و از میان آن ها 
هرکــدام که جامع تر باشــد به رأی گذاشــته 
می شود و هرکدام که رأی آورد در دستورکار و 

مورد بررسی قرار می گیرد.
وی خاطرنشان کرد: تا جایی که من در جریان 
هستم تعدادی از نمایندگان پیشنهاداتی برای 
جایگزینی دارند و اینطور نیست که کارگروه 
یا هیات رئیســه به جای کمیســیون تصمیم 
بگیرنــد و طرح یــا پیشــنهادی را بیاورند و 
بگویند باید این را در دســتور قرار دهیم؛ بقیه 
اعضاء هم می توانند پیشــنهادات جایگزین را 
مطرح کنند بعــد از آنکه کلیات طرح صیانت 

قرار شود که از دستور خارج شود.
نوری تاکید کرد: این روندی است که تاکنون 
طی شــده و در جلسات پیش رو هم باید طی 
شود و من با دقت نظر و درایتی که از اکثریت 
اعضای کمیســیون مشــترک ســراغ دارم، 

مطمئن هستم به طرحی که منافع ملت در آن 
نباشد رأی نخواهند داد بلکه طرحی را پیش 
خواهند برد که حاصــل آن یک قانون جامع 
و نافــع برای حال اجتماع باشــد و هیچگونه 
دغدغه و نگرانــی برای کاربران و فعالان در 
فضای مجازی نداشته باشد. هدف هم همین 
اســت و اکثریت اعضای کمیســیون این را 
دنبال می کنند که اگر مشکلی وجود دارد آن 
را برطرف کنند نه اینکه دغدغه یا مشکلی را 

برای جامعه و مردم ایجاد کنند.
نامه مرکز پژوهش ها مفید نبود

در ادامه در گفــت و گویی کوتاه با لطف الله 
ســیاهکلی سخنگو کمیســیون مشترک نیز 

کــه از موافقان طرح صیانت اســت پیرامون 
پرحاشــیه ترین ماده این طرح انجام شد که 

می خوانید:
با تعطیلی اخیر مجلس بررسی طرح 

صیانت به سال بعد موکول می شود؟
در این هفته ما جلسه داشتیم اما چون مجلس 
تعطیل شــد جلسه لغو شــد. اما با بارگشایی 

مجلس جلسات از سر خواهد گرفته شد.
خبری  منتشر شده بود که جلسات کمیسیون 

مشترک تا سال بعد برگزار نمی شود.
خیر این خبر درست نیست. یکی از اعضا نظر 
خــود را گفته و پیش بینی کــرده که با وجود 
بودجــه و نزدیک بودن به ســال نو به طرح 
صیانت نرسیم. اما جلسات برقرار خواهد بود.

به  پژوهش های  مرکز  پیشــنهادات 
کجا رسید؟

در اولین جلســه ای که برگزار کنیم، مباحثی 
که مرکز پژوهش های اعلام کرده به عنوان 

یک نظر کارشناسی مطرح خواهد شد. نامه ای 
که این مرکز منتشر کرد در واقع نقد بر ما بود 
اما پیشنهاد نبود و مفید نبود. حالا پیشنهادات 

خود را مطرح کرده است.
اندازه کمیســیون مشــترک  تا چه 
نظرات مرکز پژوهش ها را بررســی 

خواهد کرد؟
به رای نمایندگان بســتگی دارد. ۲3 نماینده 
هســتند که باید رای دهند. مــواد و کلیات 
خوانــده خواهد شــد و در مــورد آن بحث 
خواهدشد و آنچه رای بیاورد معیار خواهد بود.
در  فیلترینگ هنوز  و  مسدودســازی 

طرح باقی مانده؟

از ابتدا فیلتر و مسدود سازی وجود نداشت.
اما در بند »ج« مــاده28 این طرح ، 
گنجانده شده  کردن«  »مسدود  کلمه 

، پس جرا تکذیب می کنید؟  
تا جایی که من می دانم،چنین چیزی نداریم.

امــا بند »ج« مــاده۲8 طرح ، حــاوی کلمه 
»مسدود کردن« است ...

مسدودســازی هنگامی اتفاق مــی افتد که 
پلتفرم هــای خارجــی، از قوانیــن جمهوری 
اســلامی تبعیت نکنند و به اخطارهای متعدد 
بی اعتنایی باشــند که طبیعتــا با آنها برخود 

خواهد شد .
،بند »ج«  یعنی در اصلاحات طــرح 

ماده28 حذف خواهد شد؟
بعید می دانم بندی با چنین محتوایی که می 

گویید ، وجود داشته باشد.
طرح تا چه زمانی بــه نتیجه خواهد 

رسید؟
ما قصد داشــتیم که تا پایان امســال بررسی 
طرح تمام شــود اما کار حساسی است و نباید 
برای آن عجله کــرد. باید دغدغه های مردم 
را در نظــر بگیریم. نباید به کســب و کارها 
خللی وارد شــود. تلاش بر این است از نظر 
کارشناسان اســتفاده شود. کار جدیدی است 
و در این زمینه تجربه نداریم و باید از تجربه 
دیگر کشــورهای دنیا بهره ببریم. همه باید 

کمک کنیم قانون خوبی به تصویب برسد.
دیگر  تجربه هــای  از  اســتفاده  به 
کشورها اشــاره کردید. گویا ، ایران 
از چین برای راه اندازی اینترنت ملی 
کمک خواهــد گرفت. آیا در تفاهنامه 
میان ایران و چین این موضوعات قید 

شده؟
مــا هنوز قــرارداد چین را ندیدیــم. در واقع 
تفاهمنامــه ای بین ایران و چین امضا شــده 
کــه فعــلا تبدیل به قرارداد نشــده اســت. 
ممکن اســت در حوزه هــای مختلف چندین 
قرارداد بسته شــود. این قراردادها را مچلس 
بایــد ببیند و تایید کند . بــه احتمال زیاد در 
حوزه آی ســی تی، قراردادهایی با چین منعقد 

می شود.
انعقاد این قراردادهابه تصویب طرح 

صیانت ربطی دارد؟  
نه این موضوع هیــچ ربطی به طرح صیانت 

ندارد.

دیدگاه

مرور تاریخ بهمن 57؛
از انتصاب مهدی بازرگان تا اظهارات بختیار مبنی بر تشکیل دولت

34 سال پیش در چنین روزی باز هم علی رغم 
بارش باران جمعیت به سوی محل اقامت امام 
ســرازیر بود و این بازدید تا پاسی از شب ادامه 

داشت.
ســیدصادق روحانــی: امام خمینــی در یک 
مصاحبــه مطبوعاتی با حضــور 300 خبرنگار 
ایرانی و خارجی شــرکت کردند و فرمودند: »... 
رژیم ســلطنتی از اول غیرقانونی بود. مجلس 
مؤسســان به زور تأسیس شــد. به این ترتیب 
رژیم شــاه از اول جنبه قانونی نداشت. ما این 
دولت را نمی توانیم بپذیریم. ملت ایران رأی به 

سقوط سلطنت داده است....«
امام اعــلام کردند: شــورای انقلاب حکومت 
موقت تعییــن خواهد شــد و حکومت موقت، 
موظف خواهد بود که مقدمات رفراندم را تهیه 
کند. همچنین قانون اساســی که تدوین شــد، 
به آراء عمومی گذاشــته می شود. ایشان دولت 
بختیار را غیرقانونی اعلام کردند و گفتند: کاری 

نکنید که مردم را به جهاد دعوت کنم.
برخی از وقایــع روز 14 بهمن 1357 در ادامه 

می آید:
شهردار تهران استعفا و به ملاقات با امام رفت 
که بازتاب گســترده در میان مردم داشت. جواد 

شهرستانی پس از مصاحبه مطبوعاتی به اتاقی 
که امام در آن بود وارد شــد و پس از بوسیدن 
دست امام، اجازه خواست تا استعفای خود را به 

ایشان تسلیم کند.
انــور ســادات رئیس جمهور مصر کــه پس از 
ماجرای کمپ دیوید و سازش با اسرائیل، منفور 
ملت ایران شــده بود در سخنانی علیه امتزاج و 
عدم جدایی دین از سیاســت به آن صورت که 
در ایران رخ داده بود به مردم مصر هشدار داد. 
ســادات خطاب به گروه دینی اخوان المسلمین 
گفت: هیچ آیت اللهی را در مصر تحمل نخواهد 

کرد.
حزب تــوده که رهبرانش پــس از خیانت های 
آشــکار در ماجرای ملی شدن نفت در شوروی 
می زیســتند با صدور بیانیه ای بعد از خروج شاه 
از ایران خواستار مبارزه  مسلحانه برای براندازی 
دولت بختیار شــد. این بیانیــه موجب تعجب 
بسیاری شد چون از روزی که شاه پای خود را از 
کشور بیرون گذاشته بود نیروهای مارکسیست 
در برابــر انقلاب صف بندی کــرده بودند. این 

بیانیه بوی توطئه می داد.
دولت اســرائیل ابراز نگرانی نمود که بازگشت 
آیت الله خمینی به ایران ممکن است باعث بروز 

تندروی های خشن گردد و کوشش های جاری 
صلح خاورمیانه را به خطر اندازد.

 کارکنان ســازمان بنادر با صــدور بیانیه ای به 
اخلال دولت در امر تخلیه  کالا اعتراض کردند.
در پی جلســه اعضای شورای انقلاب با حضور 
امام خمینی، به پیشــنهاد اعضا و موافقت امام، 
مهندس مهدی بازرگان برای نخســت وزیری 
دولــت موقت انتخاب شــد. او درباره انتخابش 
به نخســت وزیری دولت موقت اظهار داشت 
در پی تشــکیل جلسه شــورای انقلاب در روز 
57/11/14، آقای }امام{ خمینی ما را مخاطب 
قرار داده پرســیدند برای نخســت وزیری چه 
کسی را تعیین کنیم؟ ... نمی دانم آقای مطهری 
بود یا یکی دیگر از روحانیون شــورای انقلاب 
که مرا پیشــنهاد کرد. در هــر حال نظر عموم 
روی من رفت و اگر کســی موافقت نداشــت، 
حرفی نزد. آیت الله }امام{خمینی تبسم و اظهار 
خوشــوقتی کرده، گفتند به این ترتیب خیالم از 
دو طرف راحت شــد. ظاهرا منظور ایشان از دو 

طرف، ملیون و روحانیون بود.
مشــتاقان زیارت امام خمینــی در مقابل محل 
اقامت ایشــان تجمــع کردنــد. یونایتد پرس 
جمعیت مشــتاق را بالغ بر چهار و نیم میلیون 

برآورد کرد.
خبرگزاری فرانسه: بختیار در مصاحبه با لوماتن 
گفت: بعضی اوقات صبر بهترین تاکتیک است 
و اگر آیت الله خمینی بخواهد در شــهر مقدس 
قم دولت پیشــنهادی خود را به وجود آورد، به 
او اجازه خواهم داد تا دولتی شــبیه به واتیکان 

تأسیس کند.
دســتور آزادی ســیصد و پنجاه زندانی محاکم 

نظامی صادر شد.
تظاهرات مردم در برخی از شهرســتان ها بدون 

درگیری با مأموران برپا شد.

دانشــجویان ایرانی با حمله به سفارتخانه های 
ایران در آمریکا، لبنان و استرالیا، نسبت به رژیم 

سلطنتی ایران ابراز انزجار کردند.
چهــل تن دیگر از نماینــدگان مجلس از مقام 

خود استعفا دادند.
روزنامه الوطن العربی نوشت: یک ژنرال ارتش 

به ملاقات شاه در خارج از کشور رفت.
از سوی یاســر عرفات، پیام تبریکی خطاب به 

حضرت امام)ره( ارسال شد.
به مناسبت ورود حضرت امام به ایران، مراسم 

جشنی در کشور لیبی بر پا شد.

نوری: مرکز پژوهش ها همزمان با این گزارش یک پیشنهاد ۸ ماده ای هم مطرح کرد 
که می شود این را جایگزین کرد و بدون آن ایراد و اشکالات، اهداف این طرح را 

پیگیری کرد

سیاهکلی : کار جدیدی است و در این زمینه تجربه نداریم و باید از تجربه دیگر 
کشورهای دنیا بهره ببریم. همه باید کمک کنیم قانون خوبی به تصویب برسد

,,
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نهمین جلسه دادگاه شرکت کروز؛

باز هم پای چمدان وسط بود
نهمین جلســه رســیدگی به پرونده متهمان شرکت کروز در 
شــعبه چهارم دادگاه ویژه رســیدگی به پرونده های مفاسد 

اقتصادی و به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد.
در ابتدای این جلســه رئیس دادگاه از ح. ک متهم ردیف اول 
پرونده درخواست کرد تا برای ادامه دفاع خود در جایگاه حاضر 

شود.
متهم با اشــاره به اتهامات خود مبنی بــر حمل ارز قاچاق با 
چمــدان اظهار کرد: در ســال 97 و با آغاز تحریم های ایران 
مقرر شد تا کارشناسان خرید خود را همراه با پول برای خرید 

محصولات به کشورهای خارجی اعزام کنیم.
متهم با اشاره به ثبت برند شرکت کروز روی کالاهای وارداتی 
گفت: بیش از دو هزار کد کالا در شــرکت کروز ســاخته می 
شود تعدادی از کالاها هم وجود دارد که به صورت نیم ساخته 

وارد کشور می شدند.
وی ادامه داد: در صنعت خودروســازی برای آن که مشخص 
شود کالا توسط چه کسی ساخته شده باید روی آن نام سازنده 

هک شود.
متهم ح. ک با اشاره به قطعه کیسه هوا که برند شرکت کروز 
روی آن هک شــده بود گفت: پس از تحریم ما مجبور بودیم 
تا از شــرکت چینی قطعه مربوط به کیسه هوا را وارد کنیم و 
بر اساس قوانین مجبور بودیم تا اسم شرکت خود را روی آن 
کالا قرار دهیم کــه این هم به دلیل آن بود که گمرک گفته 

بود مارک شرکت خارجی باید از روی کالا فک شود.
وی گفت: در قسمت خرید خارجی شرکت کروز بیش از 1۲0 
نفــر فعالیت دارند و پس از تحریم هایی که علیه ایران اعمال 
شــد ما مجبور بودیم تا کالاها را از شــرکت های واسطه ای 
خریــداری کنیم که در این میان هــم 500 هزار دلار کالای 
ما بــه دلیل اتهام قاچاق در یکی از کشــورهای غربی ضبط 

شده است.
متهم ضمن اشــاره به اتهام گران فروشــی گفت: کالاهای 
شرکت کروز هیچ کدام اجبار قیمت گذاری نداشتند و ما هیچ 
قرارداد دلاری با شــرکت های ایرانی نداشــتیم و بر همین 

اساس اتهام گران فروشی به هیچ عنوان مورد تایید نیست.
وی با اشــاره به مطلبی که در کیفرخواســت مبنی بر ارتباط 
قطعات خودرو با گران فروشی خودرو وجود داشت مدعی شد: 
بــا توجه به تورم موجود در کشــور تمامی قیمت های کالاها 
افزایش یافت اما قطعات شرکت کروز پنج و نیم درصد قیمت 
تمام شــده خودروهــای ایران خودرو و شــش درصد قیمت 

خودروهای شرکت سایپا است.
متهم با اشاره به رشــوه هایی که تحت عنوان هدیه و عیدی 
به افراد متعدد پرداخت کرده اســت مدعی شد: این موارد به 
هیچ عنوان توســط بنده و شریکم اعمال نمیشد و تنها چیزی 
که به کارمندان خود پرداخت می کردیم عیدی و پاداشی بوده 
اســت که در پایان سال و متعاقب با قانون موظف به پرداخت 

آن بوده ایم.
متهم ح. ک با بیان این که شــرکت رنو پارس که ســازنده 
خودرو ال 90 اســت با شــرکت کروز همکاری داشته گفت: 
بسیاری از خودروهای ایران خودرو و سایپا با معضلات بسیار 
زیادی روبرو هستند اما خودرو ال 90 که آن هم قطعات خود 
را از شرکت کروز تامین می کرد این مشکلات را ندارد و دلیل 

آن هم این اســت که شرکت رنو پارس به روش ایران خودرو 
و سایپا قطعات را خریداری نمی کرد.

ســپس در ادامه جلسه دادگاه قاضی صلواتی خطاب به متهم 
اظهــار کرد: در رابطه با تابعیت خــود اظهار کردید که دارای 

تابعیت آمریکایی ندارید اما شما مقیم این کشور هستید.
قاضی همچنین با اشــاره به بخشــی از اظهارات روز گذشته 
متهم گفت: در رابطه با این اظهارات، مراتب به معاون دادستان 
تهران اعلام شده تا تا پس از بازبینی فیلم، بررسی های لازم 

صورت گیرد.
وی با اشــاره به ادعاهای متهــم مبنی بر این که با هیچ یک 
از افراد سیاسی ارتباطی نداشــته است گفت: اسناد و مدارک 
ردیابی اموال شما نشــان می دهد که در تاریخ یکم آذر سال 
94 مبلغ 600 میلیون تومان به ابراهیم علیپور برای انتخابات 
داده اید.قاضی صلواتــی ادامه داد: همچنین در تاریخ یکم آذر 
ســال 94 مبلغ یک میلیــارد و 110 میلیون تومان به ابراهیم 
علیپور، در تاریــخ دوم آذر 94 مبلــغ ۲90 میلیون تومان به 
کاووســی برای انتخابات و در تاریخ چهارم آذر 94 مبلغ 100 

میلیون تومان به آقای کشاورز پرداخت کرده اید.
قاضی صلواتی ادامه داد: اســناد همراه با امضا شــما موجود 
است، اما اینها اتهاماتی نیستند که در کیفرخواست باشد بلکه 
عدم صداقت شــما را نشان می دهد و ردیابی حساب ها کاملًا 

به صورت کارشناسانه بررسی شده است.
وی افزود: چک ها همگی موجود اســت که نشان می دهد به 
حساب مسعود احمدی زاده در بانک صادرات واریز شده است.
احمدی زاده در دادگاه کیفری ۲ تهران به اتهام فراهم کردن 
موجبات تحقق بزه ارتشــاء از طریق در اختیار دادن حســاب 
خویش به حسین فریدون به 15 ماه حبس محکوم شده است. 
این موضوع در دادســرا در حال بررســی است و در صورت  
صدور جلب به دادرســی پرونده به همین پرونده موجود ضم 

خواهد شد.
قاضی صلواتی گفت: شــما گفته بودید که سیاسی نیستید و با 

سیاســیون ارتباطی ندارید اما این پول ها برای انتخابات خرج 
شده است.

وی ادامه داد: شــرکت شــما در حال تخلف کردن اســت و 
شــنیده ام که هنوز هم اســناد جعلی را بارگذاری می کنند، از 
گمرک جمهوری اسلامی ایران می خواهم تا به صورت جدی 
این موضوع را بررسی کند. هر فردی که سند جعلی بارگذاری 

کند باید در دادگاه حاضر و پاسخگو باشد.
وی ادامــه داد: به هیچ عنوان قــوه قضاییه و دادگاه به دنبال 
تعطیلی کارگاه شما نیست و کانال قرمز گمرک به دلیل سابقه 
بد شرکت خودتان بوده است. دستگاه قضا با بیکاری کارگران 
و تعطیلــی کارخانه ها کاملًا مخالف اســت. از تولید حمایت 
می کنیــم و به هیچ عنوان به دنبــال تعطیلی هیچ کارگاهی 

نیستیم.
ســپس در ادامه جلســه دادگاه فولادی نماینده دادستان در 

جایگاه حاضر شد.
وی درباره اظهــارات متهم مبنی بر حمایت این شــرکت از 
تولید در کشور گفت: آقای ک در دفاعیات خود درباره اهمیت 
تولیــد صحبت کرد اما ما هیچ گاه با بخش تولیدی شــرکت 
کاری نداشتیم و حمایت دستگاه قضا از بخش های تولیدی بر 
هیچکس پوشیده نیســت. گواه این امر این است که تاکنون 
هیچ کالایی از شرکت کروز علی رغم تمامی اقدامات مجرمانه 

توقیف نشده است.
نماینده دادســتان اظهار کرد: صحبت هــای ما در خصوص 
جرائمی اســت که توسط شرکت کروز و عوامل این شرکت با 

مدیریت آقایان ک و ع صورت گرفته است.
وی با اشاره به اسناد مخدوشی که در سامانه گمرک بارگذاری 
شده اند گفت: صحبت اصلی در کیفرخواست آن دسته از اسناد 

مخدوشی هستند که در سامانه گمرک بارگذاری شده اند.
فولادی با اشــاره بــه اظهارات متهــم ردیــف اول درباره 
شــرکت های صوری بیان کرد: متهم اظهــار کرده که هیچ 
شرکت صوری نداشته اما اقرارنامه هایی موجود است که نشان 

می دهد آقــای ک افراد مختلف را به عنــوان مدیران عامل 
صوری شرکت ها منصوب کرده است.

ســپس در ادامــه جلســه نماینــده دادســتان تصاویری از 
اقرارنامه هــای صوری کــه متهم از افراد متعــددی آن ها را 

دریافت کرده بوده نشان داد.
فولادی درباره محورهای مورد بحث در کیفرخواســت گفت: 
ایجاد شبکه ارتشا، قاچاق سازمان یافته و گران فروشی عمده 
محورهایی هســتند که در کیفرخواست به آن ها اشاره شده 

است.
وی درباره میزان هدایا و رشــوه هایی که توسط شرکت کروز 
پرداخت شــده است گفت: بیش از هزار سکه تمام، نیم سکه و 
ربع سکه، صدها میلیون وجه نقد در قالب کارت هدیه، قطعات 
خودرو، خودروهایی به قیمت کارخانه و همچنین خودروهای 

امانی از سوی شرکت کروز به افراد داده شده است.
نماینده دادستان گفت: آقای ک اظهار داشته که در هیچ یک 
از پرداخت های رشــوه ای نقشی نداشــته اما در لیستی که از 
بازرســی شرکت کروز به دســت آمده نشان داده شده که ح. 
ک پایین تمام لیست هایی که درباره رشوه بوده را امضا کرده 

است.
نماینده دادســتان در خصوص پرداخت رشوه ها به نام هدیه و 
عیدی اظهار کرد: در اظهــارات تعداد زیادی از متهمان گفته 
شده هدف از پرداخت رشوه ها نمکگیر کردن اشخاص متعدد 

بوده تا آنها مغایرت در اسناد مخدوش را نادیده بگیرند.
سپس در ادامه جلسه نماینده دادستان اسنادی را نشان داد که 
در آن نقش متهم ردیــف اول در خصوص پرداختی ها تحت 

عنوان هدیه مشخص شده بود.
فولادی درباره قاچاق ســازمان یافته و حرفه ای شرکت کروز 
گفت: به طور کلی فرایند اقدامات مجرمانه شــرکت کروز در 
استفاده از اسناد مجعول بوده و در اولین قدم کارکنان قسمت 
خارجی شرکت تصاویری از طبیعت را به عنوان سند در سامانه 

گمرک بارگذاری می کردند.
وی با اشــاره به گزارش نماینده گمرک درباره اســناد جعلی 
شرکت کروز بیان کرد: بر اســاس اظهارنظرهای نمایندگان 
گمرک فاکتورها و گواهی مبداهای ضمیمه اظهارنامه ها اکثراً 
ســاختگی بوده اســت همچنین امضا و مهر مندرجی که در 

پایین اسناد می خورده ساخته شرکت کروز بوده است.
نماینده دادســتان ادامه داد: کلیه اســناد ساختگی توسط تیم 
متمرکز ساخته شــده و در اختیار اظهارکنندگان گمرک قرار 
گرفته اســت؛ همچنین مهرهای جعلی از کشورهای متعددی 

نیز در دست شرکت کروز بوده است.
فــولادی اظهار کــرد:  یکی از موضوعات، جعــل مهر بانک 
کارآفرین بوده اســت که بر اســاس گفته های نماینده بانک، 

مهر در اختیار شرکت کروز جعلی بوده است.
وی در ادامه جلســه اســناد جعلی از امضاها و مهرهای این 

شرکت را نشان داد.
فولادی ضمن نشــان دادن قطعه کیسه هوای خودرو گفت: 
این کالا از یک کشــور خارجی وارد شده و بدون آنکه نمادی 
از شرکت خارجی روی آن باشد نماد شرکت کروز رویش هک 
شده است.سپس در ادامه جلسه قاضی گفت که جلسه بعدی 

متعاقباً اعلام می شود.

کدام سهامداران سود میلیونی می گیرند؟
وزیر اقتصاد از پرداخت سود سهام عدالت سال 99 به سهامداران تا اسفند 1400 خبر داد.

احســان خاندوزی گفت: با وجودتشکیل مجامع عمده شرکت های بورسی در ابتدای سال 1400، 
تاکنون سود دارندگان مستقیم و غیر مستقیم سهام عدالت پرداخت نشده است. بر همین مبنا مقرر 
شد با تعامل با شرکت های سرمایه گذاری استانی و کانون سهام عدالت، تا اسفند 1400 سود سهام 
عدالت ســال 99 به دارندگان آن پرداخت شود.به گفته وزیر امور اقتصادی و دارایی، مقرر شد به 
دارندگان سهام عدالت 530هزار تومانی، 550هزار تومان و به دارندگان سهام عدالت یک میلیونی، 
حدود یک میلیون تومان ســود پرداخت شود.همچنین در خصوص نمایندگی شرکت های سهام 
عدالت در شــرکت های اقتصادی و تمامی شرکت های سهام عدالت از جمله، شرکت ملی فولاد، 
هلدینگ خلیج فارس، چادر ملو، شرکت گلگهر مقرر شد، با مشارکت کانون ها انتخاب شوند و 3 
عضو در تعیین نماینده نقش دارند.پیش از این یکی از ایرادات اساسی این بود که مردم و کانون 
سهام عدالت در مدیریت شرکت ها نادیده گرفته می شدند و از سوی وزارتخانه های دولتی و دولت 
اداره می شــد، اما از این پس باید نظر کانون ها در کارگروه لحاظ شود. از 31 تیر 1401 اختیارات 

مدیریتی شرکت ها نیز به مرور واگذار می شود.
آزادسازی سهام عدالت به نحوی باشد که سهامداران ضرر نکنند

در همین رابطه، رئیس سازمان بورس نیز اعلام کرد: آزادسازی سهام عدالت باید به نحوی باشد 
که دارندگان این سهام ضرر نکنند.مجید عشقی گفت: در سال 99 فقط دستور فروش سهام عدالت 
داده شــده و قرارداد فروشی منعقد نشده اســت. با توجه به شرایط بازار سرمایه، آزادسازی سهام 
عدالت باید به نحوی باشد که دارندگان سهام عدالت نیز زیان نبینند.به گفته رئیس سازمان بورس، 
در خصوص صندوق پالایش نیز امیدواریم طبق وعده داده شــده و شــرکت بازار و پیگیری های 

صورت گرفته، تا پایان سال به قیمت فروخته شده، برسد.
همچنین افزایش دامنه نوسان نیز به صورت تدریجی و در میان مدت این اتفاق می افتد؛ لذا این 
تصمیم ســبب رکود بازار نخواهد شد.سازمان بورس آمادگی تشکیل کانون سهامداران حقیقی را 
دارد، اما باید اشخاصی که در خواست تشکیل این کانون را می دهند، احراز شوند که نماینده کدام 
بخش هستند.به گفته او، با توجه به آماده سازی زیر ساخت ها تا سال آینده تمام شرکت ها سود خود 
را از طریق سجام واریز می کنند و در صورت تخلف شرکت ها، جریمه خواهند شد و شرکت هایی 

که سود را از طریق سجام پرداختند، تشویق خواهند شد.

  قبل عید خودرو بخریم یا نه؟
بســیاری از مشتریان بازار خودرو سر دو راهی خریدن یا نخریدن خودرو مانده اند. برخی با گمان 
احیای برجام منتظر هستند که خودروی مورد نیاز خود را پس از روشن شدن تکلیف برجام بخرند 
و برخی دیگر مردد هستند که با طولانی شدن انتظار، بازار با اوج فروش اسفند ماه و تقاضا های 
نوروزی مواجه شود و قیمت ها بالا برود.محمدرضا نجفی منش، رییس انجمن قطعه سازان همگن 
خودرو در این زمینه می گوید: تنها مصرف کنندگان واقعی خرید کنند. چون در این صورت وضعیت 

سود و زیان تاثیری بر آن ها نخواهد گذاشت.
او توضیح می دهد: پیش بینی قیمت خودرو در حال حاضر بســیار سخت است. قیمت خودرو به 
عوامل بســیار زیادی از جمله نرخ ارز، احتمال احیای برجام و بسیاری از موارد دیگر بستگی دارد 
اگر تفاهم سیاسی در وین انجام شود و نرخ ارز کاهش پیدا کند، قیمت خودرو نیز کاهشی می شود. 
اگر تفاهم انجام نشود و قیمت ارز افزایش یابد قیمت خودرو پا به پای قیمت دلار در بازار عوض و 
بدل می شود.او در ادامه افزود: افزایش قیمت خودرو این روز ها به خاطر نرخ دلار است و هرچند که 
مسئولین دوست ندارند اقتصاد وابسته به دلار باشد، اما در عمل این وابستگی وجود دارد و نوسانات 
نرخ دلار باعث نوسان قیمت محصولات می شود. البته باید گفت که اگر نرخ دلار صعودی شود 
قیمت ها به سرعت افزایشی می شود، اما اگر نرخ دلار نزولی شود کاهش قیمت به آهستگی اتفاق 
می افتد.امیرحسن کاکایی، کارشناس صنعت خودرو هم در این زمینه می گوید: پاسخ به این سوال 
که مردم برای خرید خودرو اقدام کنند یا تا سال دیگر دست نگه دارند بسیار سخت است. از یک 
طــرف اگر احیای برجام اتفاق بیافتد، دلار به طور موقت افت قیمت خواهد داشــت و در پی آن 
قیمت خودرو افت معنی داری پیدا می کند و در این وضعیت ســرمایه گذاران در بازار خودرو زیان 
شدیدی را تجربه خواهند کرد، اما برعکس اگر احیای برجام اتفاق نیافتد جدا از افزایش قیمت دلار، 
وضعیت صنعت خودرو هم خوب نخواهد بود و افزایشی خواهد شد.او تاکید می کند: اگر برجام احیا 
شود بیشترین کاهش قیمت درباره خودرو های خارجی رخ می دهد و خودرو های داخلی از کاهش 
قیمت دلار چندان متاثر نخواهند شد.کاکایی در ادامه افزود: به نظر من در شرایط فعلی تنها مصرف 
کنندگان، خودرو مورد نیاز خود را خریداری کنند. در این وضعیت چه در شرایط سود باشند چه زیان 
فرقی برای آن ها ندارد و در حال استفاده از وسیله خود هستند و من می توانم این ادعا را داشته باشم 

که میزان زیان آن ها زیاد نخواهد بود. به این دلیل که مصرف کننده هستند.
این کارشناس صنعت خودرو تاکید می کند:، اما من در حال حاضر سرمایه گذاری در صنعت خودرو 
را پیشنهاد نمی کنم. در وضعیت فعلی برای سرمایه گذاری بهتر است که مردم دست نگه دارند و 

در بازار های مطمئن تری سرمایه خود را وارد کنند.

 خطر رکود دوباره در اقتصاد ایران
اتاق بازرگانی ایران جدیدترین گزارش شــاخص مدیران خرید)شامخ( را منتشر کرده که نشان از 

افت آن و رسیدن به پایین ترین عدد در پنج ماه گذشته دارد.
به گزارش ایســنا، بر اساس گزارش شــامخ در دی ماه و ارزیابی هایی که از فعالان در بنگاه های 
اقتصادی منتشر شده، عدد شامخ به پایین ترین حد در پنج ماهه اخیر رسیده است. این شاخص در 
طیفی میان صفر تا 100 تعریف می شود و هر چه عدد بالاتر از 50 باشد به معنی حرکت در مسیر 

رونق و هر چه پایین تر باشد به معنی خطر رکود است.
 )PMI( مرکز پژوهش های اتاق ایران در گزارش دوره بیست و هشتم طرح شاخص مدیران خرید
کل اقتصاد موســوم به شامخ، اعلام کرده است که رقم این شاخص در دی ماه 1400 به 46.94 
واحد رسیده که کمترین نرخ در 5 ماه اخیر است. در این ماه به جز شاخص سرعت انجام و تحویل 
سفارش، سایر مؤلفه های اصلی زیر 50 واحد ثبت شده اند.طبق نظرسنجی انجام شده از بنگاه های 
اقتصادی کشور، شاخص مدیران خرید )تعدیل فصلی نشده( برای کل اقتصاد ایران در دی 46.94 
به دســت آمده اســت و شاخص کل به کمترین نرخ 5 ماه اخیر رســیده است. در این ماه به جز 
شاخص سرعت انجام و تحویل سفارش، سایر مؤلفه های اصلی زیر 50 ثبت شده اند. دلیل اصلی 
کاهش شاخص کل در دی ماه آن است که اکثر فعالان اقتصادی در بخش های ساختمان، خدمات 
و کشــاورزی وضعیت را بدتر از ماه قبل ارزیابی کرده اند.شــاخص میزان فعالیت های کسب وکار 
در آذرماه )47.07( در دی ماه کاهش داشــته و کمترین مقدار را طی 5 ماه گذشته از مردادماه به 
ثبت رسانده است. این شاخص در بخش خدمات و کشاورزی و ساختمان به دنبال کاهش شدید 
تقاضا و نقدینگی با رکود بیشــتری همراه بوده است.شــاخص میزان سفارشات جدید مشتریان 
)43.14( در دی مــاه کاهش داشــته و طی 6 ماه اخیر از تیرماه کمترین نرخ را به ثبت رســانده 
اســت. در دی ماه بسیاری از فعالیت های کســب وکار به دنبال کاهش قدرت خرید و نقدینگی با 
کمبود شــدید تقاضای مشتریان روبرو بوده اند که البته بخشی از آن ناشی از سردرگمی در مورد 
نوسانات نرخ ارز متأثر از فضای توافقات سیاسی کشور بوده است.شاخص موجودی مواد اولیه یا 
لوازم خریداری شــده )43.81( در دی ماه طی 9 ماه گذشته از فروردین ماه )تعطیلات و اوج شیوع 
کرونا( به کمترین میزان رســیده است. این شاخص به دلیل کمبود نقدینگی، تورم و نااطمینانی 
نرخ ارز متأثر از تصمیمات سیاسی، در همه بخش های اقتصادی کاهش یافته است.شاخص میزان 
استخدام و به کارگیری نیروی انسانی )49.91( در دی ماه با نرخ کمتری نسبت به آذر کاهش یافته 
است. به عقیده بسیاری از فعالان اقتصادی به ویژه در بخش ساختمان و خدمات و کشاورزی، به 
دنبال کاهش میزان سفارشات، افزایش فشار هزینه ها و کمبود نقدینگی با حداقل نیروی ممکن 
به فعالیت ادامه می دهند.شــاخص میزان صادرات کالا یا خدمات )47.14( همچنان در دی ماه به 
کمترین مقدار 3 ماه اخیر رسیده است. بخشی از کاهش تقاضای خارجی به دلیل تعطیلات ژانویه 
و همچنین شــرایط آب و هوایی بوده اســت. بر اساس آخرین آمار گمرک، صادرات و واردات در 
دی ماه هم به لحاظ ارزشــی و هم به لحاظ وزنی نســبت به آذر کاهش داشته اند.شاخص قیمت 
فروش محصولات تولید شده یا خدمات ارائه شده )58.۲5( نسبت به ماه قبل )55.39( تا حدودی 
افزایش داشــته و بیشترین نرخ افزایش این شاخص در بخش ســاختمان بوده است. ادامه روند 
افزایش قیمت ها و فشــار هزینه های تولید باعث شده علیرغم کاهش قیمت مواد اولیه و تقاضا، 
قیمت فروش محصولات و خدمات افزایش یابد. بر اساس آخرین گزارش مرکز آمار ایران شاخص 
قیمت مصرف کننده در دی 1400، برای خانوارهای کشور به 388. ۲ رسید که نسبت به ماه قبل 

۲.4 درصد افزایش نشان می دهد.
شاخص میزان مصرف حامل های انرژی )69.83( طی ۲8 دوره از ابتدای شروع طرح )مهر 1398( 
به بیشترین مقدار خود رسیده است که البته به دلیل بروز سرمای شدید در ابتدای زمستان تشدید 
شــده با این حال بسیاری از فعالان اقتصادی با معضل چند برابر شدن قیمت سوخت و بالا رفتن 

هزینه تولید نیز روبرو هستند.

باخبر باشید

زنگهشداریکهدوسالپیشبهصدادرآمد؛

یکبامودوهوایخودروسازاندرایران
انتقاد از خودروســازی کشــور در شرایطی 
دوباره داغ شــده که حدود دو ســال و نیم 
پیش عبدالناصر همتی رییس کل پیشــین 
بانک مرکزی همین انتقادات را مطرح کرد 
اما نه تنها شــنیده نشد بلکه واکنش ها به 

این نقدها واکنشی بود.
یک بام و دوهوای خودروسازان در ایران 
به گزارش روزنامه صبح امروز به نقل از اکو 
ایران، انتقاد از خودروسازان با سخنان رهبر 
انقلاب وارد فاز جدیدی شــد. پس از طرح 
انتقاد ایشان ایران خودرو ایران خودرو بیانیه 
جبران و دیگر خودروســازی کشــور یعنی 

سایپا جلسه فوق العاده گذاشت.
بیانیــه ایران خودرو با اظهار تاثر و تاســف 
از این که موجب تکدر خاطــر رهبر فرزانه 
انقلاب شــده تعهــد داد بــا بازنگری در 
راهبردها و رویکردهــای اجرایی در جهت 
تحقــق منویات معظم لــه و رضایت خاطر 
مردم از محصولات خود، تلاشــی جهادی 
را بیش از پیش ســرلوحه اقدامات خود قرار 

دهد.
نیز تولید اقتصــادی حتی در  ســایپایی ها 
شرایط تحریم را به عنوان راهکار خود مورد 

توجه قرار دادند. دو خودروساز کشور تلاش 
کردنــد به نوعی پاســخ انتقادهای صورت 
گرفته بابت حمایت های بی چون و چرا از 

خود را بدهند.
این در حالی است که دو سال قبل عبدالناصر 
همتی وقتی در جمع اعضای اتاق بازرگانی 
از خودروسازی انتقاد کرد پاسخ متفاوتی از 

فعالان زنجیره خودروسازی شنید.
مهرمــاه 98 عبدالناصــر همتی رییس کل 
سابق بانک مرکزی در دیدار با اعضای اتاق 
بازرگانی ایران با انتقاد از خودروسازان، آنها 

را فشل خواند.
در آن مقطع زمانی کشمکشــی میان بانک 
مرکزی و فعالان زنجیره خودروســازی در 
ارتباط با تامین مالی خودروســازان از مسیر 
شبکه بانکی وجود داشــت. بانک مرکزی  
مقرر کــرده بود 4 هزار میلیــارد تومان به 
صورت ریالــی و بیش از 840 میلیون یورو 
به صورت ال ســی خارجی به خودروسازان 
داده شود تا پس از یک سال این مبلغ یا به 
صورت ارزی یــا به صورت ریالی پس داده 
شــود. اما خودروسازان اعلام کردند  حاضر 
به پذیرش ریســک تغییر نرخ ارز در ســال 

آینده نیستند.
همتی در آن جلســه این ســوال را مطرح 
کرد:« این فرآیند را تا کجا باید ادامه دهیم؟ 

تا صحبتی هم می کنیم می گویند این همه 
کارگر داریم و اگر آسیب ببینیم بحران ایجاد 
می شود. تا کی می خواهیم این خودروسازی 
فشل را ادامه دهیم؟ بانک مرکزی چرا باید 
تاوانــش را بدهد؟ به ما می گویند شــرایط 
حساس است. چهل ســال است که همین 
حرف را می زنند و می گویند به خودروسازان 
کمــک کنید. چــه زمانــی می خواهد این 
شرایط درست شــود؟ چه زمانی این رویه 

باید اصلاح شود؟«
جالــب اینکه عکس امروز پاســخ های آن 
زمان بســیار تند بود و با قبول انتقاد همراه 
نبود، احمــد نعمت بخــش رییس انجمن 
خودروســازان با انتقاد از سخنان همتی این 
سوال را مطرح کرد اگر خودروسازی کشور 
تعطیل شــود بانک مرکزی می تواند حدود 
15 میلیارد دلار هزینه ارزی واردات خودرو 

را تامین کند.
او افــزود: ظاهــرا آقای همتــی نمی داند 
خودروســازان ســرکوب مالی شــده اند و 
محصولاتشــان را با زیان می فروشند. پس 
از دبیر انجمن خودروسازان، داوود میرخانی 
رشتی، مشاور انجمن نیز با انتقاد از اظهارات 

رئیس کل بانک مرکزی علیه خودروسازی 
گفت: بانک مرکزی می گوید خودروســازی 

فشل است، مگر خودش فشل نیست؟ 
رضا رحمانی وزیر وقت صمت در پاســخ به 
سخنان رییس کل سابق بانک مرکزی نیز 
گفــت نمی توانم و حق هم نــدارم که این 
صنعت را تعطیل کنم و در عین حال باید به 

فکر ترمیم آن باشم.
خودروســازان و حلقه حامیان آنها دو سال 
پیش به این هشدارها واکنشی جواب دادند 
تا امــروز مخاطب انتقاد عالــی ترین مقام 

کشور قرار بگیرند.
اما به نظر اگر به نکته دو ســال پیش توجه 
می کردند امروز با این سطح از انتقاد روبرو 
نمی شــدند دو ســال پیش گفته شد رویه 
ها باید اصلاح شــد در غیر این صورت در 
همیشه بر این پاشــنه می چرخد امروز نیز 
نکته همین است برای ارتقای کیفیت رویه 
های حاکــم بر صنعت باید اصلاح شــود، 
رقابتی شدن بازار، کنار رفتن مدیریت دولتی 
از خودرو سازی و کنار گذاشتن حمایت های 
اعتباری بدون هدف می تواند گام نخســت 

باشد.

سوتیتر:دوسالپیش
گفتهشدرویههابایداصلاح
شددرغیراینصورتدر
همیشهبراینپاشنهمی
چرخدامروزنیزنکتههمین
استبرایارتقایکیفیترویه
هایحاکمبرصنعتباید
اصلاحشود،رقابتیشدن
بازار،کناررفتنمدیریت
دولتیازخودروسازیو
کنارگذاشتنحمایتهای
اعتباریبدونهدفمی
تواندگامنخستباشد
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تشکر یونیسف از ایران بدلیل حمایت از 
پناهندگان و دانش آموزان افغانستانی

رییس مرکز امور بین الملــل و مدارس خارج از 
کشــور آموزش و پرورش گفت: انتظار داریم با 
»گفتمان ســازی«، بتوانیم رفتــار جوامع را در 

حمایت از کودکان، اصلاح کنیم.
به گــزارش ایســنا، مهدی فیاضــی، در دیدار 
بــا نماینــده صندوق کــودکان ســازمان ملل 
متحد)یونیســف( در جمهوری اســلامی ایران 
و نماینــده وزارت امور خارجه، ضمن تشــکر از 

حمایت های آن نهاد بین المللی از کودکان پناهنده افغانستانی و ارتقای کیفیت آموزش، اظهار 
کرد: جمهوری اســلامی ایران، در بعضی زمینه ها اولویت هایی را با یونیســف در نظر دارد که 
یکی از آن ها موضوع »خانواده« و »کودک« اســت. روشنگری در زمینه پیامدهای اجتماعی 
»تک والدینی« و »تک فرزندی« از جمله مســائلی است که باید بر آن تأکید شود.وی افزود: 
اولویت ایام پساکرونا، کودکان، سواد رسانه و سواد مجازی است که باید تلاش شود تا کودکان 
از آســیب های فضای مجازی مصون مانده و از فواید آن بهره مند شــوند. از آن جایی که این 
کودکان، مردان و زنان آینده جوامع خواهند بود، باید نسبت به آینده آن ها دید وسیعی داشته 
باشیم، لذا ضروری اســت؛ »آینده پژوهی« در اولویت قرار گیرد.فیاضی ادامه داد: از یونیسف 
انتظــار داریم در کنــار پروژه های عملیاتی که در ایران دارد، یک پروژه »گفتمان ســازی« را 
تعریف کند، این گفتمان سازی هزینه عملیاتی ندارد اما رفتار خیلی از جوامع را می تواند اصلاح 
کند. به عنوان نمونه »مصونیت بخشی به کودکان از جنگ و تحریم« را باید به گفتمان رایج 

بین المللی تبدیل کنیم تا بتوانیم از کودکان در برابر تحریم های ظالمانه حمایت کنیم.
رییس مرکز امور بین الملل و مدارس خارج از کشور ادامه داد: کودکانی که در یمن در اتوبوس 
اردوی دانش آموزی، بمباران شــدند؛ هیچ ســخنگویی ندارند، هیچ حافظ منافعی ندارند، این 
کودکان مظلوم، سیاسی نیستند، یونیسف می تواند اعلام برائت از این رفتارها داشته باشد و در 

برابر این رفتارهای خصمانه، حمایت خود را از کودکان ابراز دارد.
 

  مسئله مهاجرت، کشور را به مرحله 
خطرناکی رسانده است

رییس شــورای عالی اســتان ها گفت: روستاها 
امروز رها شــده و مهاجرت، کشور را به مرحله 
خطرناکی رسانده است.به گزارش خبرنگار ایرنا، 
پرویز سروری روز چهارشنبه در دومین اجلاس 
عمومی شورای عالی اســتان ها در دوره ششم 
ضمــن تبریک آغاز دهه فجر افــزد: در ابتدای 
انقلاب نسبت جمعیت روستایی به شهری 70 به 
30 بود در حالی که اکنون برعکس اســت. ما از 

ابتدای انقلاب جمعیت را جا به جا کرده ایم و با این کار روستاها ناکارآمد و شهرها شلوغ شدند.
وی یادآور شد: از زمانی که جهاد سازندگی تعطیل شد، رسیدگی به امور روستاها نیز کم رنگ 
شد و پیشنهاد ما این است که بار دیگر سازمان جهاد سازندگی با محوریت شورای عالی استان 
ها راه اندازی شــود تا بتوانیم به نظام روستایی کشور رســیدگی کنیم و از آنجا که بیشترین 
شــوراهای کشور هم اعضای شورای روستا هستند، می توانیم مفید عمل کنیم.رئیس شورای 
عالی اســتان ها با بیان اینکه این شورا صرفا یک مجموعه تشریفاتی است، تصریح کرد: این 
شــورا چون در قانون اساسی آمده، وجود دارد. در حالی که از نظر شهید بهشتی شورای عالی 
اســتان ها عِدل مجلس شــورای ملی بود و می توانست در امور محلی جایگزین آن باشد اما 
اکنون چنین نیست.ســروری با تاکید بر مدیریت یکپارچه شــهری گفت: این لایحه امروز در 
مجلس شورای اسلامی در دســت بررسی است. هرچند نظر ما این بود که تصویب آن کمی 
به تعویق بیفتد تا بتوانیم بیشتر بررسی کنیم. با این حال، این مبحث موضوع مهمی است که 
مــا نباید به هیچ وجه از آن کوتاه بیاییم و باید بتوانیم دســتگاه های دولتی را مجاب کنیم تا 
موضوعات شهری را به مدیریت شهری واگذار کنند و دولت چابک تر به مسائل کلان بپردازد.
رییس شورای عالی استان ها با بیان اینکه توزیع مالیات بر ارزش افزوده عادلانه نیست، ادامه 
داد: یکــی از موضوعاتــی که باید به آن ورود کنیم، موضوع مالیات اســت. هرچند دوره قبل  
یک درصد از این مالیات به ســهم شهرداری ها افزوده شد اما کافی نیست و ما باید به دنبال 
اصلاح نظام مالیاتی کشــور باشیم تا با افزایش سهم شهرداری ها بتوانیم خدمت بیشتری به 

مردم برسانیم.

  »ماوی« درگیر بیماری عفونی است
مدیرباغ وحش ارم با اشــاره بــه آخرین وضعیت 
»ماوی« گفــت: »ماوی« دچار بیمــاری عفونی 
خشک شده است و وضعیت ثابتی ندارد.به گزارش 
ایسنا، چند روز پیش)6 بهمن ماه( مدیر باغ وحش 
ارم از بیماری عفونی یــک قلاده ماده پلنگی که 
سال98 از پارک پردیسان به باغ وحش ارم منتقل 
شــد، خبرداد. بــه گفته مدیر باغ وحــش ارم این 
ماده پلنگ دچار بیماری حادعفونی شــده  است و 

حال مساعدی نداشــت.قندالی درباره وضعیت»ماوی«گفته بود که با توجه به  آزمایش های اولیه 
»ماوی« دچار یک عامل فوق حاد عفونی شــده اســت و به دلیل اینکه »ماوی« نمی تواند غذا 
بخورد، مدام در حال ســرم درمانی و دریافت آنتی بیوتیک اســت. به دانشکده دامپزشکی نیز برای 
انجام سی تی اسکن منتقل شــد و به طور کلی درحال درمان است.سه روز بعد)9 بهمن ماه(رییس 
اداره حفاظــت و مدیریت حیات وحش،تاریخ طبیعی و ذخائر ژنتیکی تهران با اشــاره به وضعیت 
»ماوی« - ماده پلنگ پارک ارم - گفته بود: حال این گونه بهتر شده است و آب و غذا می خورد. 
آزمایش ها برای تشخیص عامل بیماری نیز در حال انجام است.پرویز قندالی در گفت و گو با ایسنا 
دربــاره آخرین وضعیت ماده پلنگ بیمار اظهار می کند: وضعیت»ماوی« فراز و نشــیب دارد، یک 
روز آب و غذا خورد و روز دیگر نمی خورد و همچنان ســرم درمانی ادامه دارد.مدیر باغ وحش ارم 
درباره نوع بیماری »ماوی«اظهار کرد: بیماری این ماده پلنگ یک بیماری عفونی خشــک است 
که درحال سرم درمانی است و مراحل درمانی را با کمک متخصصان و بخش دامپزشکی طی می 
کند اما وضعیت آن هنوز ثابت نیســت.قندالی در پایان تصریح کرد:ما برای بهبودی »ماوی«تمام 

تلاش خود را به کار گرفته ایم، امیدواریم که به بهبودی کامل برسد.

  قیمت بسته های زیارتی سفر به سوریه 
کاهش یافت

رئیس ســازمان حج و زیارت با اشــاره به تلاش های دست اندرکاران برای زیارت آسان، ارزان و با 
کیفیت، از کاهش قیمت بســته های سفرهای زیارتی به ســوریه خبر داد.به گزارش سازمان حج و 
زیارت، علی رضا رشــیدیان در نشست شــورای مدیران سازمان حج و زیارت با اشاره به پیش ثبت 
نام ســفرهای زیارتی سوریه که از چهارشنبه گذشته آغاز شده است، گفت: طی این مدت بیش از 4 
هزار 700 نفر پیش ثبت نام کرده اند.وی اظهارداشت: دست اندرکاران ذیربط هرچه سریعتر اقدامات 
مربوط به هماهنگی و نام نویسی این متقاضیان را انجام می دهند تا امور اعزام توام با عزت، کرامت، 
امنیت و ســلامت این متقاضیان سفر سوریه و زیارت حرمهای مطهر حضرت زینب و حضرت رقیه 
سلام الله علیها انجام شود.رشیدیان با بیان اینکه طی مدت راه اندازی سفرهای زیارتی سوریه دست 
اندرکاران تلاش خود را برای کاهش هزینه ها انجام داده اند، گفت: خوشــبختانه با هماهنگی های 
صورت گرفته هزینه سفرهای 4 شب و سه روز به رقم 8 میلیون و 350 هزار تومان و 3 شب و چهار 
روزه به 7 میلیون و 96۲ هزار تومان کاهش یافته است ضمن آنکه بسته سفر هفت روزه به سوریه 
نیز مدنظر قرار دارد.وی تاکیدکرد: برای ســفرهای سوریه و عتبات عالیات در ایام ماه مبارک رجب 
وشعبان برنامه ریزی لازم صورت گیرد تا مشتاقان زیارت به اعتاب مقدسه از این ایام پربرکت بهره 
معنوی لازم را کسب کنند؛ ضمن اینکه برای سفرهای نوروزی عتبات عالیات که بزودی نام نویسی 

آن آغاز می شود نیز برنامه ریزی های لازم در دست انجام است.

خبر

سرطانسینهگریبانچهزنانیرامیگیرد؟
که  می دهد  نشــان  اپیدمیولوژیک  مطالعات 
سرطان سینه، شایع ترین سرطان زنان جهان 
اســت که زنگ هشــدار آن در ایران هم به 
صدا درآمده و بنا به گفته مسوولان بهداشت 
و درمان، در تحقیق اخیر منتشــر شده توسط 
محققان ایرانی پیش بینی شده تا سال ۲0۲5 
میلادی، بروز ســرطان ســینه تا 63 درصد 

افزایش یابد.
به گزارش صبح امــروز، یکم تا هفتم بهمن 
ماه هفته ملی مبارزه با ســرطان نامگذاری 
شــده که امســال برنامه های این هفته تا 
نیمه بهمن ادامه دارد، بیماری که عامل ۲7 
درصد موارد مرگ زودرس اســت و سالانه 
در ایران حــدود 100 هزار نفر به ســرطان 
مبتلا می شوند که بر اساس گزارش وزارت 
بهداشــت این عدد تا ســال ۲030 میلادی 
)1409 خورشیدی( با افزایش حداقل هشتاد 
درصدی، به بیش از 160 هزار نفر در ســال 

خواهد رسید.
یکی از انواع ســرطان ها که زنان در سراسر 
جهان به دلیل ابتلا به آن به نسبت بیشتری 
از ســایر انواع ســرطان ها از بیــن رفته اند، 
ســرطان سینه اســت که به باور متخصص 
زنــان و عضو انجمن زنــان و مامایی ایران، 
پس از ســرطان پوست دومین سرطان شایع 

در میان زنان است.
ســوزان پیــروان در گفت و گو بــا خبرنگار 
حوزه زنــان و خانواده ایرنا، با یادآوری اینکه 
از فاکتورهــای اصلی ابتلا به این ســرطان، 
جنسیت و سن افراد است که به طور معمول 
در ســن یائسگی و پس از آن شایع تر است، 
اظهار داشــت: البته این سرطان ممکن است 

در مردان هم دیده شــود اما شیوع بیشتر آن 
در میان زنان است.

وی افزود: سرطان سینه به معنای رشد سلول 
های سرطانی در بافت سینه است که هم می 
تواند در مجاری شــیری و هم در غدد سینه 
اتفــاق بیافتد که به طور معمول نوعی که در 

مجاری شیری است، نوع شایع تری است.
متخصص زنان و مامایی درباره علایم شایع 
این نوع ســرطان خاطرنشــان کرد: به طور 
معمول زنان با احساس لمس توده یا ضخیم 
شدگی در نسج سینه، به ما مراجعه می کنند 
که تغییر در اندازه یا شــکل، تغییر در پوست 
ماننــد تورم یا برجســتگی و در برخی موارد 
برگشتگی نوک ســینه و همچنین خارش یا 
پوست ریزی در قسمتی از سینه و قرمز شدن 
قسمتی که مبتلا شــده از دیگر علائم رایج 

سرطان سینه است.
پیروان در پاسخ به این پرسش که چه افرادی 
بیشــتر در خطر ریســک ابتلا بــه این نوع 
سرطان هســتند، توضیح داد: برخلاف تصور 
عمومی که گمان می کنند ســابقه خانوادگی 
اصلی ترین علت آن اســت، تنهــا 5 تا 10 
درصد دلیل ابتلا به ســرطان سینه به دلیل 
ســابقه فامیلی و ارثی است که به دو ژن بی 
آر ســی ای 1 و بی آر سی ای ۲ بر می گردد 
که خوشــبختانه این ژن ها برای کسانی که 
به احتمال ابتلا به صورت ارثی شــک دارند، 

قابل اندازه گیری است.
وی ادامــه داد: از فاکتورهای اصلی ابتلا به 
سرطان سینه، جنسیت و سن افراد است که 
به طور معمول در سن یائسگی و پس از آن 
شایع تر است که متاسفانه اخیرا در سن های 

پایین تر هم دیده می شود.
به گفته عضو انجمــن زنان و مامایی ایران، 
افرادی که سابقه سرطان در یک سینه دارند 
احتمال اینکه سینه دیگر هم مبتلا شود بالا 
اســت. ضمن اینکه داشتن سابقه رادیوتراپی 

هم می تواند ایجاد سرطان را جلو بیاندازد.
پیــروان در مورد ســایر افراد ریســک پذیر 
اظهار داشت: کسانی که قاعدگی زودهنگام 
یعنی قبل از دوازده ســالگی دارند یا یائسگی 
دیــررس یعنی پس از پنجاه و پنج ســالگی 
دارند در خطر بیشــتری قرار دارند. همچنین 
در افــرادی که اصلا بچه دار نمی شــوند یا 
کسانی که پس از یائسگی به مدت طولانی 
درمان های هورمونی جایگزین استفاده می 
کنند احتمال ابتلا به ســرطان ســینه بیشتر 

است.
برای پیشگیری از ابتلا به سرطان سینه 

چه کارهایی می توان کرد؟
متخصص زنان و مامایی در مورد راهکارهای 
پیشــگیری و تشــخیص زودهنگام این نوع 
سرطان به معاینه ســینه در روز اول تا دهم 
قاعدگی اشــاره کرد و گفــت: آموزش نحوه 
معاینــه ها به صورت بروشــور یــا مقاله و 
تصویری در فضای اینترنــت به وفور وجود 

دارد.
وی بــا تاکید بر اینکه ســالی یکبار مراجعه 
به پزشــک متخصــص توصیه می شــود، 
خاطرنشان کرد: سرطان سینه غربالگری دارد 
و این غربالگری بســیار حائز اهمیت است. 
بانوانی که سابقه ســرطان سینه در خانواده 
دارند از چهل ســالگی و حتی زودتر باید این 
موضوع را رعایت کنند و بانوانی که ســابقه 

ندارند باید بین چهل تا چهل و پنج ســالگی 
ماموگرافی انجام دهند.

ترک ســیگار یکــی دیگــر از توصیه های 
متخصص زنان و مامایی به بانوان بود چرا که 
به گفته وی، سیگار و دخانیات، از فاکتورهای 
شناخته شده برای سرطان سینه است.پیروان 
یادآور شــد: ورزش و تغذیه مناسب و سالم 
از دیگــر راهکارهای پیشــگیری از ابتلا به 
سرطان سینه اســت چرا که باعث بالابردن 
سیستم ایمنی بدن می شوند. منظور از تغذیه 
ســالم به معنای مصرف میوه و سبزیجات به 
مقــدار زیاد و پاییــن آوردن درصد چربی در 

مواد غذایی است.
وی تاکید کرد: بانوان سعی کنند در محدوده 
وزن طبیعی بمانند چرا که ســرطان در خانم 

های چاق شایع تر است.
به گزارش ایرنا، انجمن تحقیقات ســرطان 
آمریکا آماری را در مورد ســرطان های شایع 
سال ۲018 میلادی )که آخرین آمار مربوط 
به ســرطان است( منتشر کرده است. در این 
آمار تمام ســرطان های شــایع به استثنای 
سرطان پوست غیر ملانوم لحاظ شده است.

در ســال ۲018 میلادی حــدود 18 میلیون 
مورد ســرطان در سراسر جهان وجود داشت 
که 9.5 میلیون مورد در مردان و 8.5 میلیون 
مورد در زنان شیوع داشــت. در حال حاضر 
پیشــگیری از ســرطان مهمتریــن معضل 
بهداشت عمومی اســت و متخصصان تغییر 
رژیم غذایی و سبک زندگی،   افزایش فعالیت 
بدنی و کاهش وزن و عدم مصرف دخانیات 
و الکل را مهمترین اصول در پیشــگیری از 
سرطان می دانند. در ادامه آخرین آمار مرتبط 

با شایع ترین ســرطان های جهان ذکر شده 
است.ســرطان های ریه و ســینه شایعترین 
ســرطان های جهان هستند که هریک 1۲.3 
درصــد از کل آمــار را به خــود اختصاص 

می دهند.
سرطان روده بزرگ ســومین سرطان شایع 
بــا 1.8 میلیون مورد جدید در ســال ۲018 

گزارش شده است.
خوشبختانه با روی کار آمدن دولت سیزدهم 
و اولویت قرار گرفتن مســایل و مشــکلات 
زنــان، امید بــه پیگیری مســایل زنان دو 
چندان شــده اســت که یکــی از این موارد 
بحث ســلامت و بهداشت و درمان است. در 
همین راستا بهرام عین الهی وزیر بهداشت 5 
بهمن ماه در نشست مشترک فراکسیون های 
زنان و دیپلماسی سلامت مجلس وعده داد: 
در تلاش بــرای اجرای طرح عدالت و تعالی 
سلامت هســتیم و بحث سرطان های شایع 
در زنان را در این طرح جزو برنامه های خود 

قرار می دهیم.
وزیر بهداشــت  اظهار داشــت: تفاوت این 
طرح با طرح تحول ســلامت این اســت که 
در طرح تحول تنها درمان دیده شــده است 
و اینکه هتلینگ بیمارســتان ها ارتقا، تعرفه 
ها و دریافتی پزشــکان افزایــش یابد اما در 
طرح تعالی سلامت به بحث عدالت و حمایت 
از مناطق محروم و شــبکه های بهداشــتی 
پرداخته شده اســت که رهبر معظم انقلاب 
بر این موضــوع تاکید زیادی دارند؛ معتقدیم 
که در بحث سلامت و آموزش عدالت خوبی 
وجود ندارد و باید بتــوان تا جایی که مقدور 

است عدالت را محقق کنیم.

امیکرون با فرمول های اداری کنترل نمی شود
یک اپیدمیولوژیســت با بیان اینکه در حــال حاضر باید به 
ســرعت در جای جای کشور خوشه های ابتلا به امُیکرون را 
تشــخیص دهیم، گفت: اگر اکنون هم کنترل و مدیریت را 
آغاز کنیم، باز طی دو تا چهار هفته آینده افزایش بســتری و 
مرگ ومیر را خواهیم دید. با این حال می توانیم این افزایش 

را کمرنگ تر کرده و ارتفاع قله اپیدمی را کاهش دهیم.
دکتــر حمید ســوری در گفت وگو با ایســنا، درباره وضعیت 
تســت گیری برای شناســایی مبتلایان به کرونای امُیکرون 
در کشــور، گفت: واریانت امُیکرون بر اساس جهش بر روی 
 PCR ویروس است. بنابراین تست های S اســپایک یا ژن
هایی که بر اســاس ژن N هستند و قبلا برای واریانت های 
دیگر کاربرد داشــتند، اکنون در امُیکــرون زیاد جواب نمی 

دهند.
امُیکرونِ PCR گریز

 PCR وی افزود: در عین حال واریانت امُیکرون هم مقداری
گریز است. بنابراین باید از تســت های جدیدتری که بتواند 
واریانت های بر اســاس جهش S را تشخیص بدهد، استفاده 
کرد. البته خوشــبختانه در کشــور ما این کیت ها آماده شده 
و می توان از آن ها اســتفاده کرد، منتها باید ســریعا از آن ها 

استفاده شود.

»زمان«؛ نگرانی اصلی
ســوری تاکید کرد: یکی از مشــکلاتی که درباره امُیکرون 
داریــم و خیلی مرا نگــران می کند، بحث زمان اســت. با 
فرمول هــای معمول اداری نمی تــوان آن را کنترل کرد. به 
این صورت که بگوییم پنج شنبه و جمعه تعطیل است و شنبه 

موارد را بررســی کنیم، با این شیوه نمی توان با این اپیدمی 
مقابلــه کرد، بلکه نیاز به یک نگاه جهادی وجود دارد. به هر 
حال دشــمن حمله کرده و نمی توان گفت که شــنبه برای 
شناســایی و بررســی می آییم. باید توجه کرد که بیماری با 
سویه امُیکرون به سرعت در حال گسترش است؛ به طوری 

که به صورت متوســط موارد ابتلا به صورت هفتگی سه تا 
پنج برابر می شوند.

لزوم افزایش تست های تشخیصی امُیکرونی
وی با بیان اینکه میزان تســت های تشــخیصی مان هم در 
کشــور باید افزایش یابد، اظهار کــرد: در عین حال باید از 
تست های مناســب امُیکرون اســتفاده کنیم که منفی های 
کاذبی که وجود دارد، به حداقل برســاند. مهم این نیست که 
فقط یک بیمار را شناسایی کنیم، بلکه مهم این است که در 
جای جای کشور خوشه های ابتلا را تشخیص دهیم. این هم 
ممکن اســت تا چند روز آینده یا نهایتا یکی دو هفته آینده 

ارزش داشته باشد و بعد از آن ارزشش را از دست می دهد.
ســوری با بیان اینکــه حتی اگر همین حــالا هم کنترل و 
مدیریت را آغاز کنیم باز طی دو تا چهار هفته آینده افزایش 
بستری و مرگ ومیر را خواهیم دید، گفت: مطمئنا طی دو تا 
چهار هفته آینده فراوانی بســتری و مرگ ناشی از امُیکرون 
در کشــور افزایش می یابد. بنابراین باید حتما آمادگی کافی 
داشــته باشیم. با این حال شدت و ضعف آن تفاوت دارد. اگر 
خوب کنترل کنیم می توانیم این افزایش را کمرنگ تر کنیم 
و ارتفاع قله اپیدمی را کاهــش دهیم. هنوز برای اقدام دیر 

نشده، اما نیاز به اقدام سریع وجود دارد.

احتمال بروز سرطان برای هر ایرانی در طول 
دوران زندگی حدود ۱۴ درصد است

پیوند موفقیت آمیز قلب قهرمان ۱.5 ساله مشهدی به 
دختر ۳ ساله در تهران

مدیــرکل دفتر مدیریــت بیماری هــای غیرواگیر وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی با بیــان اینکه بروز 
ســرطان در ایران در مقایسه با متوســط جهانی، پایین تر 
اســت، گفت: احتمال بروز سرطان برای هر ایرانی در طول 
دوران زندگی حدود 14 درصــد و در دنیا حدود ۲0 درصد 

است.
به گزارش ایرنا، افشــین اســتوار روز گذشــته در نشست 
مجازی پویش ملی مبارزه با ســرطان افزود: بروز استاندارد 
شده سنی در ابتلا به سرطان در ایران، برای مردان 180 و 
در بین زنان 160 در هر 100 هزار نفر اســت و در مقایسه 
با متوســط جهانی، در بین مردان و زنان بروز ســرطان در 

ایران پایین تر است.
مدیــرکل دفتر مدیریــت بیماری هــای غیرواگیر وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی اظهار داشت: الگوی 
بروز ســرطان در ایران به دلیل سالمندی و عوامل خطر و 
سبک زندگی شهرنشینی و مدرن به تدریج شبیه کشورهای 
توســعه یافته می شــود. از نظر تعداد بر اساس آخرین آمار 
نظام ثبت سرطان مبتنی بر جمعیت در کشور، سالانه حدود 

135 هزار مورد ســرطان رخ می دهــد که از این رقم، 5۲ 
درصد مربوط به مردان و 48 درصد مربوط به زنان است.

استوار ادامه داد: شایع ترین نوع سرطان در بین زنان ایرانی، 
ســرطان پستان و در بین مردان، ســرطان پروستات بوده 
اســت که در طول زمان، تغییراتی در ســرطان های شایع 
رخ داده به عنوان نمونه، ســرطان پروستات به دلیل تغییر 
سبک زندگی و نوع تغذیه در بین مردان جای سرطان معده 
را گرفته اما در بین زنان، ســرطان معده، جزو پنج سرطان 

شایع است.

سرپرســت مرکز مدیریت پیوند و درمان بیماری ها وزارت 
بهداشت گفت: عملیات پیوند قلب از طریق انتقال هوایی از 

مشهد به تهران با موفقیت انجام شد.
به گزارش صبح امروز، دکتر امیرحسام علیرضایی با اعلام 
این خبر افــزود: عملیات پیوند قلب اهدایی از طریق انتقال 
هوایی قلب، قهرمان 1.5 ســاله مشــهدی بر روی دختر 3 

ساله ای با موفقیت انجام شد.
وی ادامــه داد: اگرچه ویروس کرونا حوزه پیوند اعضا را به 
شــدت تحت تاثیر قرار داده، اما با همکاری و تلاش شبانه  
روزی همــکاران، عملیات پیوند عضــو با دقت و با رعایت 
پروتکل  های بهداشــتی همچنان ادامه دارد تا زندگی را به 

بیماران نیازمند بازگرداند.
وی در خصــوص انتقال این قلب پیونــدی اظهار کرد: با 
مدیریت مرکز پیوند و درمان بیماری های وزارت بهداشــت 
و همــکاری تیم هــای پیونــد و واحدهــای فراهم آوری 
دانشــگاه های علوم پزشکی مشــهد و ایران، اهدا کننده و 
گیرنده قلب شناســایی و با کمک سازمان اورژانس کشور و 

هوانیروز عضو پیوندی به تهران انتقال داده شد.

سرپرست مرکز مدیریت پیوند و درمان بیماری های وزات 
بهداشــت تصریح کرد: با این اقدام خداپســندانه و رضایت 
خانواده پیوند قلب کودک پســر 1.5 ســاله مشــهدی در 
بیمارستان شــهید رجایی، به یک دختر 3 ساله با موفقیت 

پیوند زده شود.
بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، علیرضایی عنوان 
کرد: کبد این قهرمان کوچک به شیراز ارسال و دو کلیه نیز 

در مشهد پیوند زده شد.
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جهانگیر خسروشاهی درگذشت
جهانگیر خسروشاهی، نویسنده و پژوهشگر 
انقــلاب اســلامی صبــح دیروز  حــوزه 
پی  در  بهمن ماه(  )چهارشــنبه، ســیزدهم 

ایست قلبی درگذشت.
این خبر در صفحه مرکز آفرینش های ادبی 

حوزه هنری اعلام شده است.
در  آذر 1340   1 جهانگیــر خسروشــاهی 
روستای دهق شــمال غرب اصفهان متولد 
شد. او خواندن و نوشتن را در مکتب آموخت 

و پس از دوره ای تحصیل در مدرسه به حوزه وارد شد و تحصیلات حوزوی را ادامه داد.
خسروشــاهی فعالیت های فرهنگی خود را از ابتدای انقلاب اســلامی شروع کرد و از سال 

1368 همکاری با حوزه هنری را آغاز کرد.
حضور در مجله »ســوره«، دو دوره عضویت در شــورای بررســی کارگاه قصه و رمان حوزه 
هنری، عضویت در پژوهشــگاه فرهنگ و هنر اســلامی، همکاری با گروه تلویزیونی جهاد 

سازندگی و گروه تلویزیونی روایت فتح از جمله فعالیت های او است.

  سخنان جنجالی بازیگر زن سرشناس 
درباره یهودیان

 ووپی گلدبــرگ بازیگر سرشــناس برنده 
جایزه اسکار در یک برنامه تلویزیونی درباره 
یهودی ها و هولوکاست ســخنانی به زبان 

آورد که برایش دردسرساز شد. 
بــه گــزارش خبرآنلاین، ووپــی گلدبرگ 
در یــک برنامــه تلویزیونی گفتــه بود که 
هولوکاست ربطی به نژادپرستی ندارد، چرا 
که هر دو طرف داستان گروهی سفیدپوست 

بوده اند. 
این اظهارنظر با واکنش های گسترده منفی روبه رو شد و کار را به جایی رساند که مدیر شبکه 

ای بی سی برنامه این بازیگر را تعلیق کرد. 
گلدبرگ پس از این جنجال ها ســه بار عذرخواهی و اعلام کرد که حرف های اشــتباهی زده 

است. 
او توضیح داد: »هولوکاست ماجرایی نژادپرستانه بود، چون هیتلر و نازی ها، یهودیان را نژادی 
پست می دانستند. اکنون حرف هایی که می زنیم اهمیت دارند و من از آنچه گفتم پشیمانم.«

  جدول پخش نوروزی تلویزیون پربار و 
متنوع است

طبــق اعلام پایگاه اطلاع رســانی 
آبادی  شــاه  دکتر حمیــد  ســیما، 
معاون ســیما در حاشــیه بازدید از 
سریال نوروزی شــبکه پنج سیما با 
عنوان »دردسر های شیرین« ضمن 
خداقوت و دست مریزاد به همکارانی 
که با تلاش شبانه روزی و خالصانه 
در تلاش هســتند تا با آماده سازی 
این ســریال، لحظات شــیرینی را 
برای مردم عزیزمان در نوروز 1401 

فراهم می کنند، گفت: میزان پیشرفت کار خوب است و قصه این ویژگی را دارد که بتواند 
مخاطب را همراه خود کند و هنرمندانی هم که در این سریال به ایفای نقش می پردازند 

از چهره های نام آشنای تلویزیون هستند.
معاون سیما ادامه داد: سریال »دردسر های شیرین« همان طور که از نامش پیداست هم 
دردسر دارد و هم شیرین است و دو نوع سبک زندگی را به تصویر می کشد و امیدواریم 

بینندگان عزیز در ایام نوروز از تماشای این مجموعه تلویزیونی لذت ببرند.
دکتر شــاه آبادی تصریح کرد: سریال »دردسر های شــیرین« روایتی شاد و طنز دارد و 
متناسب با حال و فضای نوروز امسال که مصادف با نیمه دوم ماه شعبان و اعیاد شعبانیه 

است، اوقات دلنشینی را فراهم می کند.  
دکتر شاه آبادی با اشاره به این که برای ایام نوروز، تلویزیون کار های جذاب و ارزشمندی 
تدارک دیده است، خاطرنشان کرد: در حوزه سریال دستمان پر است و در قالب های دیگر 
برنامه سازی از جمله فیلم های مستند، برنامه های ترکیبی و مسابقه محور تدارک خوبی 
در نظر گرفته شده است و امیدواریم بینندگان عزیز نهایت استفاده را از برنامه های متنوع 

تلویزیون در تعطیلات نوروز ببرند.
گفتنی است ســهیل موفق کارگردان سریال »دردسر های شیرین« نیز در حاشیه بازدید 
معاون ســیما از پشت صحنه این سریال گفت: »دردسر های شیرین »ماجرای یک زوج 

بلند پرواز است که در این مسیر با چالش های زیادی روبرو می شوند.
وی ادامه داد: »دردســر های شیرین« سریالی در ژانر اجتماعی - خانوادگی است که به 
معضلات اجتماعی، اقتصادی و خانوادگی می پردازد. البته ســعی ما این است که با زبانی 

شیرین و با استفاده از طنز موقعیت آن را برای مخاطب به تصویر بکشیم.
موفــق افزود: این مجموعه تلویزیونی در 13 قســمت 40 دقیقه ای در ایام نوروز 1401 
تقدیم مخاطبان شــبکه پنج سیما می شــود و هنرمندانی همچون پوریا پورسرخ، مریم 
مومن، افســانه بایگان، یوســف مرادیان، پاشا جمالی، ســمیرا حسینی، سهیل قاصدی، 
رسول توکلی، رضا توکلی، شهین تسلیمی و ژیلا دایی در آن نقش آفرینی می کنند و با 

ادامه داستان بازیگرانی دیگر به این مجموعه اضافه خواهند شد
کارگردان ســریال »دردسر های شیرین« با بیان اینکه تاکنون 30 درصد تصویر برداری 
این سریال انجام شده است و تدوین و صداگذاری آن نیز همزمان انجام می شود، تاکید 

کرد: ما امیدواریم تا پایان اسفند ماه، تصویربرداری این سریال به پایان برسد.
ســهیل موفق که در کارنامه هنری خود کارگردانی فیلم های شــکلاتی، پاســتاریونی، 
مســابقه ازدواج و ســریال محله تهرونی ها را دارد، تاکید کرد: امیدوارم امسال با سریال 

»دردسر های شیرین« بازگشت خوبی به خانه خودم تلویزیون داشته باشم.
ســید علی اکبر محمودی مهریزی تهیه کننده سریال »دردسر های شیرین« در توضیح 
این ســریال گفت: این مجموعه تلویزیونی همان طور که از نامش پیداســت، قرار است 
دردســر هایی که برای شیرین )شخصیت اصلی ســریال( پیش می آید، را در 13 قسمت 

به تصویر بکشد.
مهریزی ادامه داد: ما در ســریال »دردسر های شیرین« زندگی چند خانواده را به تصویر 
می کشــیم که شاید در نگاه نخست، تمام ســرمایه زندگی آن ها از دست رفته است، اما 
باور های آن ها همچنان پا برجاســت و راه های رســیدن به هــدف و باور ها را امتحان 

می کنند.
نکته اصلی داستان شخصیت های این سریال حرکت و تلاش آن ها است که ما به وضوح 
آن را می بینیم. در این سریال خواهیم دید همه افراد با هم یک وجه اشتراک دارند و آن 
این اســت که در صدد حرکت رو به جلو هستند. اما نکته مهم این داستان این است که 
افراد مختلف در مسیر رسیدن به هدف، راه های اشتباه و نادرست را هم انتخاب می کند و 
از آن نیز دفاع می کنند. در نهایت شــیرین و علی قصه ما به ما می گوید کدام راه درست 

است و کدام نادرست.
در این بازدید، ســعید اشناب مدیر شــبکه، مهدی کریمی قائم مقام، مجید خادمی زاده 
مدیر گروه فیلم و ســریال شــبکه، مرتضی طاهری سرپرســت اداره کل مالی و اداری 
معاونت ســیما و حمید خواجه نژاد مدیر روابط عمومی معاونت سیما، دکتر شاه آبادی را 

همراهی می کردند.

خبر

نشست خبری فیلم »برف آخر« برگزار شد

حیایی: به خاطر »برف آخر« اکثر پیشنهادات را رد کردم

کدام خواننده ها در جشنواره فجر اجرا دارند؟

نشست خبری فیلم ســینمایی »برف آخر« به 
تهیه کنندگی امیر حســین عســکری در برج 
میلاد تهران موسوم به خانه جشنواره با حضور 

عوامل این فیلم و اهالی رسانه برگزار شد.
حســین مصطفوی دربــاره جدایی »احســان 
علیخانی« به عنوان تهیــه کننده از اثر گفت: 
احســان علیخانی از پروژه جدا نشده است، در 
ابتدا وی بین تیــم تهیه کنندگان بود اما امروز 
من تهیه کننده و علیخانی مشاور پروژه و جزو 

سرمایه گذاران است.
امیرحسین عسگری کارگردان فیلم »برف آخر« 
در همین رابطه ادامه داد: این فیلم از همان ابتدا 
در دفتر احســان علیخانی آغاز شد اما به دلیل 
مشغله نتوانست به صورت همیشگی کنار گروه 
باشد، وی مشــاور این پروژه هستند، به نوعی 

حرکت اولیه این فیلم با احسان علیخانی بود. 
لادن مســتوفی درباره دلیل کم کاری خود در 
بازیگری افزود: شــاید کارهای من کمتر دیده 
شده اند، چند کار سینمایی داشتم که به دلایلی 
یا پخش نشدند یا دیده نشدند، دو سالی درگیر 

یک ســریال نمایش خانگی بودم که آن پخش 
نشد. به نظر من پشت فیلم »برف آخر« اندیشه 
و پیام انسانی اســت، من در این کار خستگی 
احســاس نکــردم و هــر لحظــه از آن برایم 

لذتبخش بود. 
امین حیایی درباره حضورش در این فیلم گفت: 
من بســیاری از پیشــنهادات را برای برف آخر 
رد کردم، کار بسیار ســخت در شرایط سختی 
بود، این فیلم اثر درســتی اســت، من متن را 
که خواندم احســاس کردم که حداقل پنج ماه 
فیلمبرداری خواهیم داشــت اما با یک همدلی 
طی دو ماه ساخته شد، هر بازیگری دوست دارد 
که در کارنامه اش چنین نقشی را داشته باشد. 
وی در همیــن راســتا ادامه داد: بــه نظر من 
نقدهای وارد شــده بر آثار باعث می شــود تا 
ما بتوانیم رشــد کنیم، من هــم مثل اکثریت 
هنرمندان از انتقادات استفاده کرده ام تا بتوانم 
طی این ســالیان بتوانم در حرفه خود پیشرفت 

داشته باشم. 
آرمان فیاض فیلمبردار این فیلم درباره سختی 

های کار خود اضافه کــرد: فیلمبرداری »برف 
آخر« چالش های فراوانی داشــت، فیلمبرداری 
در بــرف کار پیچیده ای که باعث می شــود 
فیلمبردار مجبور به کار در نور فراوان شود، اتفاقا 
در فیلمبرداری های شــب هم همین چالش را 
بلعکس داشتیم. حال بعد از فیلمبرداری باید اثر 
را به صورت سینما عرضه می کردیم، این فیلم 

برای مــن چالش بوده و خوشــحالم که آن را 
انجام دادم.

امیرمحمد عبدی دربــاره حضور نمادها در این 
فیلم اضافه کرد: قطعا در این فیلم نماد جایگاه 
مهمی دارد، ما برســر کوچکترین چیزها بحث 

می کردیم و هیچ چیز سهوی نیست. 
امیرحسین عسگری در همین رابطه ادامه داد: 

نماد برای من ارزش ویژه ای دارد، وجود گرگ 
و گاو برای من همینگونه است، این دو حیوان 
نمادهایی بودند که مخاطــب می تواند معانی 

آنها را در اثر بسط و گسترش دهد. 
وی درباره لوکیشن فیلم اظهار کرد: این فیلم به 
ســه سال پیش بر می گردد، من در ابتدای این 
پروژه تنها بودم و برای ساخت به سمت جنوب 
ایــران رفتم، به همین جهت بــه دنبال محلی 
مناســب برای فیلم گشــتم، این فیلم در شهر 
کیاسر ساخته شده است، این شهر بسیار زیبا با 
مردمانی بسیار نازنین است. البته تمام فیلم در 
این شهر ساخته نشده و برای بخشی از فیلم به 
دلیل شرایط جوی به شهری به نام رینه رفتیم. 
حســن مصطفوی درباره شایعه اختلاف خود با 
احســان علیخانی و امین حیایی افزود: پروانه 
ساخت این فیلم در ابتدا به نام احسان بود اما به 
دلیل درگیری با عصر جدید پروانه به من واگذار 
شــد، امین حیایی هم هیچگاه سرمایه گذار اثر 
نبــوده و به عنوان بازیگر و آرتیســت در پروژه 

حضور داشته است.

بلیط فروشی سی و هفتمین جشنواره موسیقی فجر ازدیروز ـ 13 
بهمن ماه ـ آغاز شده و قرار است با توجه به شرایط کرونا حداقل 

ظرفیت به حضور تماشاگران اختصاص یابد. 
اجراهای ســی و هفتمین جشنواره موسیقی فجر از چهارشنبه ـ 
۲0 بهمن ماه ـ در ســالن میلاد نمایشگاه بین المللی با اجرای 
علــی زند وکیلی آغاز می شــود و با اجرا میثــم ابراهیمی ادامه 

می یابد.
پنجشنبه، ۲1 بهمن ماه هم سالن میلاد نمایشگاه بین المللی در 

دوسانس میزبان گروه ماکان خواهد بود.
جمعه، ۲۲ بهمن ماه در تالار وحدت ارکستر صداوسیما و ارکستر 
ســمفونیک تهران برنامه دارند و سایر اجراها در این روز به این 

شرح است:
تالار رودکی: مانا / نکیسا، فرهنگســرای ارسباران: قوالی نجم 
الدین/ )حیدر کاکی/ یوسف باجلاوند/ سار(، سالن دهلوی: شب 

یوسف فروتن، فرهنگسرای نیاوران: ستاره قطبی / نهال، میلاد 
نمایشگاه بین المللی: علی یاسینی/ علی یاسینی.

اجراهای شــنبه ۲3 بهمن ماه هم بر این رویه خواهد بود: تالار 
وحدت: ارکســتر پارســوآ / حجت اشــرف زاده، تالار رودکی: 
هنرستان موسیقی دختران / ) نماد / تریو گیتار ( ، فرهنگسرای 
ارسباران: نوای ســیمره / دالاهو ، ســالن دهلوی: شب حسن 
کســایی ، فرهنگســرای نیاوران: نوشــه / پویا کلاهی ، میلاد 

نمایشگاه بین المللی: علیرضا طلیسچی / فرزاد فرخ
یکشــنبه ۲4 بهمن ماه تالار وحدت میزبان ارکستر نغمه باران 
و ارکســتر راز و نیاز  اســت و در تالار رودکی رسیتال کلارینت 
و پیانو / ) رســیتال پیانو / ویوا ( برگزار خواهد شد. سایر اجراها 
در  روز ۲4 بهمن به این شــرح است: فرهنگسرای ارسباران: ) 
مقام ترکمنــی / پامچال ( / ) بربط هرمزگان /  محمود صادقی 
ورگ / ســعدالله نصیری ( ، ســالن دهلوی: شب فرامرز پایور ، 

فرهنگســرای نیاوران: دونوازی عود و کوبه ای / رسیتال پیانو ، 
میلاد نمایشگاه بین المللی: ناصر زینعلی / ناصر زینعلی

اجراهای دوشنبه  ۲5 بهمن ماه عبارتند از: تالار وحدت: ایتالیای 
کوچک / ارکســتر ملی ایران ، تالار رودکی: ارکستر چکاوک / 
منظومه یادها ، فرهنگسرای ارسباران:  ) حریر / رندان مست ( / 
) ندای تفتان / ســلمان سلیمانی و یعقوب تنها ( ، سالن دهلوی: 
شب علی اصغر بهاری ، فرهنگسرای نیاوران :  پایکوب / دئوت 

لیرا ، میلاد نمایشگاه بین المللی : بهنام بانی / بهنام بانی.
جزییات اجراهای جشــنواره موسیقی در روز سه شنبه ۲6 بهمن 

ماه به این شرح است:
تالار رودکی: همیشــه لحظه باران / آواز ســپهر ، فرهنگسرای 
ارســباران : نغمه گردان / ) هادی منتظــری/ همنوازان صدرا ( 
، ســالن دهلوی : شب غلام حسین بیگجه خانی ، فرهنگسرای 
نیاوران: وحید اســدالهی / اوَستا آبی ، سالن میلاد نمایشگاه بین 

المللــی:  برادران آرش و مســیح عدل پرور / بــرادران آرش و 
مسیح عدل پرور

جمعه، ۲9 بهمن ماه هم تالار وحدت میزبان اختتامیه اســت و 
در ســالن میلاد نمایشــگاه بین المللی رضا بهرام در دو سانس 

اجرا دارد.
ســی وهفتمین جشنواره موسیقی فجر هم زمان و در گرامیداشت 
ســالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران از تاریخ ۲۲ تا ۲6 بهمن 
ماه 1400 به دبیری حســن ریاحی در بخش های رقابتی )جایزه 
باربد( و غیررقابتی برگزار می شود و جایزه ترانه، جایزه موسیقی 
و رســانه و نشست های پژوهشــی برنامه های دیگر این دوره از 

جشنواره خواهد بود.
در ســی و هفتمین جشنواره موســیقی فجر تالارهای وحدت، 
رودکی و همچنین سالن میلاد نمایشگاه بین المللی، فرهنگسرای 

نیاوران و فرهنگسرای ارسباران میزبان اجراها خواهد بود.

نوزدهمینجشنوارهفجربانمایششانزدهفیلمبرگزارمیشود

نمایش»موقعیتمهدی«و»ضد«درروزاولفجرمشهد
 همانطــور که می دانیم 
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فجر  فیلم  جشــنواره 
رویــداد  مهمتریــن 
فرهنگی  و  سینمایی 
به  و  اســت  کشــور 
ویتریــن  نوعــی 
بــازار  محصــولاتِ 
ســینمایی کشورمان به 
حســاب می آیــد که از 
سال 61 تا کنون برگزار 
شده و به لحاظ فراگیری 
و تاثیرگذاری سینما، برگزاری آن از اهمیت 
به سزایی بر خوردار است. اگر لزوم برگزاری 
این جشــنواره برای یتان جای پرسش دارد 
بهتر اســت بدانید که موفقیت یک فیلم در 
فجر همواره تعیین کننده سرنوشــت اکران 
عمومی آن فیلم بوده است و خیال فیلم ساز 
را از بابت فروش فیلم اش در اکران عمومی 
راحــت می کنــد، همچنین اینکــه برای 
دوســت داران هنر هفتــم نیز بــازارِ داغِ 
و  نظرســنجی ها  در  جشنواره،شــرکت 
برنامه های جنبی جشــنواره  از  بهره گیری 
همواره فضایی فرح بخش و جذاب را فراهم 
می کند و منتقدان و اهالی سینما هم در ایام 
جشنواره همیشــه با تحلیل و بررسی آثار، 
جایگاه شغلی خود را به نمایش می گذارند. 
علاوه بر تمام این ها تجربه نشــان داده که 
برگزاری درست این جشــنواره به اقتصاد 

سینما هم کمک می کند    
نوزدهمین  آستانه برگزاری  در  در  دیروز 
در  و  مشهد  فجر  فیلم  جشنواره  دوره ی 
فاصله ی دو روز تا برگزاری این جشنواره، 
نشست خبری نوزدهمین دوره ی جشنواره 

فیلم فجر مشهد با حضور مدیرکل فرهنگ 
مدیر  رضوی،  خراسان  اسلامی  ارشاد  و 
حوزه هنری  رئیس  اداره کل،  سینمایی  امور 
خراسان رضوی، و جمعی از اصحاب رسانه 
برگزار  مشهد  هویزه  سینمایی  پردیس  در 

شد
سینماها با 25 تا 30 درصد پذیرای 

مخاطبان جشنواره خواهند بود
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان 
نوزدهمین  اینکه  بیان  با  ابتدا  در  رضوی 
چهلمین  با  همزمان  جشنواره  این  از  دوره 
برگزار  این جشنواره در سطح کشور  دوراز 
می شود، تصریح کرد: امسال هشت پردیس 
ویلاژ  هویزه،سیمرغ،  آفریقا،  سینمایی 
توریست، اطلس، گلشن، برفی و پارک بازار 

میزبان این رویداد مهم سینمایی هستند.
سینماهای  داد:   ادامه  زاده  حسین  محمد 
با ظرفیت ۲5 تا 30 درصد پذیرای  مشهد 
تماشاگران فیلمهای جشنواره خواهند بود و 
اجازه ی  باشند،  افرادی که واکسن زده  تنها 

ورود به سینماها را خواهند داشت.
خروج 6 فیلم از ناوگانِ اکران در مشهد!

سال های  در  شده  ارائه  آمارهای  براساس 
کنارِ  در  مشهد  سینمایی  پردیس های  اخیر 
ده  جزو  پایتخت  سینمایی  پردیس های 
سینمای پرفروش کشور بوده اند و این مبینِ 
سینما  به  مشهد  شهروندان  وافر  علاقه  ی 
است اما مدیرکل ارشاد استان با بیان اینکه 
امسال هم تنها 16 فیلم از ۲۲ فیلم جشنواره 
در مشهد اکران خواهد شد، بار دیگر توزیع 
ناعادلانه ی اکران های جشنواره در مشهد را 
یادآوری کرد. حسین زاده در این خصوص 
مهدی، لایه های  موقعیت  فیلم های  گفت: 

برف  بی رویا،  بیرو،  هاناس،  ماهان،  دروغ، 
خائن کشی،  ضد،  دختران،  دسته  آخر، 
قرار  بدون  مردبازنده،  خصوصی،  ملاقات 
در  شهرک  شادروان،  طلایی،  شب  قبلی، 

سینماهای مشهد اکران خواهند شد.
او اعلام کرد که  در تمام سینماهای کشور 
فیلم   ۲۲ بین  از  عددی   16 فیلم  بسته 
جشنواره، اکران خواهند شد و با بیانِ اینکه 
مرور  به  هم  فیلم ها  بقیه ی  »امیدواریم« 
اضافه شوند دوست دارانِ سینما را با »امیدِ« 
به اضافه شدنِ قطره چکانی این شش فیلم 
و  گذاشت  تنها  جشنواره  پایانی  دقایق  در 

دیگر سوالات پاسخ داد!
نمور،  علف زار،  فیلم های  اساس  این  بر 
لیست  از  دِرب   و  بی مادر  شب،  نگهبان 

اکران جشنواره فجر مشهد بازماندند!
فرهنگ  کل  اداره  سینمایی  امور  مدیر  اما 
و ارشاد اسلامی خراسان رضوی هم علت 
را  اکران  ناوگان  از  فیلم ها  این  جاماندن 
عدم رغبت برخی از تهیه کنندگان دانست و 
گفت: برخی از تهیه کنندگان راغب نیستند 
و  بدهند  شهرستان ها  به  را  فیلمشان  فعلًا 

می خواهند فقط در تهران اکران کنند.
باز شدنِ گیشه تنها دوشب قبل از 

شروع جشنواره!
 مدیر امور سینمایی اداره کل ارشاد اسلامی 
خراسان رضوی هم در ادامه ی این نشست 
امسال  جشنواره ی  کرد:در  بیان  خبری 
است  شده  حذف  حضوری  بلیت فروشی 
سامانه ی  در  جشنواره  فروش بلیت های  و 
سینماتیکت از امشب آغاز خواهد شد. هزینه 
هر بلیت 30 هزار تومان است و علاقه مندان 
بلیت می توانند  با هر کد ملی می توانند سه 

تهیه کنند.حجت طباطبایی ادامه داد:  فیلم 
ها در دو سانس 18:30 و ۲0:30 اکران می 
شوند، همچنین احتمال دارد یک سانس نیز 

برای ناشنوایان اکران شود. .
برنامه های جنبی جشنواره

تجلیل از هنرمندان، جلسات نقد و بررسی 
آثار اکران شده، کارگاه های آموزشی و.. از 
برنامه های جنبی جشنواره فجر هستند که 
هر سال موجب داغ شدن بازار جشنواره می 
خراسان  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل  شوند، 
برنامه های جنبی  این  در خصوص  رضوی 
در این نشست خبری گفت: اتفاق مبارکی 
که در این دوره از جشنواره افتاده این است 
که از مجموعه ی دستگاه ها و نهادهایی که 
در حوزه فرهنگ وهنر و ادب فعال بودند، 
دعوت کردیم تا درخصوص کمیت و کیفیت 
برنامه های جنبی جشنواره به ماکمک کنند. 
تشکیل  جشنواره  برای  را  کمیته  ماچند 
آقای  که  پژوهش  و  نقد  نظیر  داده ایم  
عسگری مدیر حوزه هنری خراسان رضوی 
تا در  مدیریت این کمیته را قبول کرده اند 
کنار اکران، نقد و بررسی و آموزش را هم در 
باشیم.  همینطور  داشته  روزهای جشنواره 
اینکه جناب آقای شاد،مسئول بسیج رسانه 
در این جشنواره همراه ما هستند تا بیشتر 
رسانه  اصحاب  حضور  شاهد  قبل  ادوار  از 
درجشنواره باشیم. مجموعه کمیته سلامت 
جشنواره  همراه  سلامت  پایش  برای  هم 

خواهد بود 
جزئیات جشن سیمرغِ سینمای خراسان

جشن سیمرغِ سینمای خراسان نیز که  طی 
با معرفی فیلم های جدید  سه سال گذشته 
جوانان خراسانی هم زمان با جشنواره فجر 

در مشهد برگزار می شود، امسال چهارمین 
می گذارد،  پشت سر  را  خود  برگزاری  سال 
انجمن  مدیر  حسینی  سید  وحید  سید 
جشن  درخصوص  خراسان  جوان  سینمای 
آثار  کرد:  اظهار  خراسان  سینمای  سیمرغ 
راه یافته به چهارمین جشن سیمرغ سینمای 
در  استان  های  شهرستان  از  نیز  خراسان 
قالب داستان، مستند، تجربه گرا، پویانمایی 
تا  شد  آن  بر  تصمیم  و  رسید  دبیرخانه  به 
این رویداد را به پیوستِ نوزدهمین جشنواره 
آغاز  بهمن   ۲3 از  یعنی  مشهد  فجر  فیلم 
کنیم تا استقبال بیشتری از این آثار به عمل 
آید. چند سینما از این آثار استقبال کرده اند 

که اسامی آن ها اعلام خواهد شد
مهم  رویداد  این  امسال  خروجی  دید  باید 
کشوری که با صرف هزینه  انجام می شود 
چقدر می تواند موجب شناسایی استعدادهای 
باشد  سینما  با  مردم  بیشتر  آشتی  و  جوان 
و چه میزان می تواند تصویری از جامعه ی 
امروز ایران را با تمام فراز و فرودهای اش 

نمایش دهد
* فیلمهای نخستین روز 

طباطبایــی، رییــس اداره امور ســینمایی 
اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ  کل  اداره 
خراسان رضوی گفت: فیلمهای »ضد« به 
کارگردانی امیرعبــاس ربیعی و »موقعیت 
مهدی« به کارگردانی هادی حجازی فر در 
نخستین روز از جشنواره فیلم فجر مشهد-

جمعه- اکران می شودوی افزود:سینماهای 
برای نوزدهمین جشنواره فیلم  تعیین شده 
فجر مشــهد فیلمهای »ضد« و »موقعیت 
مهدی« را در دو سانس 17 و ۲0:30 اکران 

می کنند
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شهرداری مشهد در تمام محورهای 
دیپلماسی شهری مغفول است

رئیس گــروه همکاری های بین المللی 
علمی و تخصصی شــهرداری مشــهد 
گفت: اگر ســازمان دولت های محلی و 
شهرهای متحد و انجمن کلانشهرهای 
جهان، 10 شــهر فعال و موثر داشــته 
باشند، شهر مشــهد یکی از آنها است، 
اما شهرداری مشهد در تمام محورهای 

دیپلماسی شهری مغفول است.
حمیدرضا اصفهانی زاده در نشســتی از 
با عنوان  راهبردی  سلسله نشست های 
» روایت مشهد آینده؛ سیاست گذاری و 

دیپلماســی شهری« که در پژوهشکده ثامن مشهد برگزار شــد، در خصوص اهمیت شهرها و 
دیپلماسی شهری اظهار کرد: بر اساس آمار، 54 درصد جمعیت جهان در شهرها زندگی می کنند 
و این آمار روز به روز در حال افزایش است. پدیده شهرنشینی در حال رشد است و نقش شهرها 
روزبه روز پررنگ تر می شود. گردش مالی و سهم شهرها از تولید ناخالص ملی بسیار بالاست که 
این موضوع اهمیت شهرها را بالا می برد. یکی دیگر از مسائلی که شهرها را در مرکز اهمیت قرار 
داده، وجود مشکلات عدیده جهان است که در شهرها رخ می دهند؛ مانند تغییرات اقلیمی و محیط 

زیست، نابرابری های اقتصادی و اجتماعی. 
وی در مورد محورهای مختلف دیپلماســی شهری که شهرها فارغ از ظرفیتشان باید در آن ها 
فعالیت کنند، بیان کرد: جذب ســرمایه گذار و تبادل تجاری، رقابــت برای میزبانی رویدادهای 
بین المللی، تصویرسازی و برند شهری، تعامل با سازمان ها و نهادهای بین المللی، فرهنگ وهنر، 
خواهر خواندگی و روابط شــهرها با شــهرها، تبادل تجارب و نوآوری هــا و میراث فرهنگی و 

گردشگری از جمله این محورهاست. 
رئیس گروه همکاری های بین المللی علمی و تخصصی شهرداری مشهد عنوان کرد: اولین سند 
چشــم انداز شهرداری مشهد در سال 83 تدوین شد که اولین سند در کل شهرداری های ایران و 
منطقه بوده است. عضویت در هیات مدیره انجمن کلانشهرهای جهان، میزبانی مرکز منطقه ای 
آموزشی انجمن کلانشهرهای جهان، مشاور بین الملل هیات مدیره انجمن کلانشهرهای جهان، 
قائم مقام منطقه ای انجمن کلانشهرهای جهان، عضو شورای سیاست گذاری سازمان دولت های 
محلی و شهرهای متحد، عضو شورای اجرایی سازمان دولت های محلی و شهرهای متحد، عضو 
هیات موسس و هیات مدیره صندوق جهانی توسعه شهرها، دفتر منطقه ای شبکه بانوان انجمن 
کلانشــهرهای جهان و کرسی نمایندگی شبکه زنان انجمن کلانشهرهای جهان در کمیسیون 
زنان ســازمان ملل متحد، از جمله جایگاه های کسب شده در ســازمان های بین المللی توسط 

شهرداری مشهد از سال 1383 هستند.
وی درمورد راه های نرفته شــهرداری مشــهد در حوزه دیپلماسی گفت: اگر سازمان دولت های 
محلی و شهرهای متحد و انجمن کلانشهرهای جهان، 10 شهر فعال و موثر داشته باشند، شهر 
مشهد یکی از آنها است اما شهرداری مشهد در تمام محورهای دیپلماسی شهری مغفول است. 
در حوزه برند شــهری به عنوان مثال شهرداری مشهد هنوز یک وبسایت انگلیسی ندارد. شهر 
مشهد و شهرداری مشهد باید به تمام این محورها تحت یک چشم انداز مشخص، ورود پیدا کند. 
حذف موانع و چالش های درون و برون سازمانی هم یکی دیگر از این راه های نرفته است. با تغییر 

مدیریت درون سازمان، سیاست ها و روش ها نیز تغییر می کند.
رئیس گروه همکاری های بین المللی علمی و تخصصی شــهرداری مشهد گفت: در حال حاضر 
با مشــکلات عدیده برون سازمانی روبه رو هستیم، تا قبل از دولت آقای روحانی، شهرداری های 
کلانشهرها مستقلًا در فضای بین الملل ایفای نقش می کردند اما در حال حاضر شهرداری مشهد 
نه می تواند کســی را دعوت کند و نه می تواند شخصی را بفرستد مگر اینکه از استانداری مجوز 
گرفته شــود و استانداری این موضوع را با سازمان شــهرداری ها و دهیاری ها مطرح کند و این 
ســازمان، موضوع را به وزیر دولت و وزیر دولت به هیات ســه نفره دولت ارجاع دهند؛ در حالی 
که کلان شهرها بودجه خود را دارند و شوراهای شهر ناظر بر آن ها هستند. موانع برون سازمانی 
تنها وزارت کشور نیست؛ وزارت امور خارجه، دیپلماسی عمومی و طرح جامعی برای کشور ندارد. 

  کلنگ باغ موزه مقبره شهدای واقعه 
لهاک خان بجنورد بر زمین خورد

کلنگ باغ موزه مقبره شهدای بجنورد، 
یادگار واقعه لهاک خان همزمان با دهه 
مبارک فجر با حضور فرمانده تیپ شهید 
دلجویان خراســان شــمالی، شهردار و 
اعضای شورای اسلامی شهر بجنورد بر 

زمین خورد.
جواد حمیدی شــهردار بجنورد در گفت 
و گو با ایســنا اظهار کرد: محوطه بنای 
تاریخی مقبره شــهدای بجنورد که بر 
اساس الگوی 4 باغ ایرانی بنا شده است 
ظرفیت بسیار بالایی برای تبدیل شدن 

به باغ موزه را دارد که احداث می شود.
وی گفت: ساماندهی مقبره شهدا و احداث باغ موزه در محوطه آن، این بنای تاریخی را به نقطه 

عطفی در هویت شهری بجنورد تبدیل خواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: احداث این باغ موزه، علاوه بر ایجاد زمینه بصری زیبا، سبب جذب گردشگر 
و درآمدزایی برای شــهر و زمینه ای برای معرفی فرهنگ، آیین، آداب و رســوم و ارزش های 

شهروندان بجنوردی نیز خواهد بود.
حمیدی بیان کرد: در حال حاضر عملیات اجرایی و تسطیح سازی فضای پیرامونی مقبره شهدا 
شامل پاکسازی محوطه این بنای تاریخی، آماده سازی، نظافت و علف زنی آن به اتمام رسیده 

است.

  واکسیناسیون ۲۵۰۰ کودک ۹ تا ۱۲ سال 
در مناطق تحت پوشش دانشگاه علوم 

پزشکی مشهد
اطلاع رسانی  و  مسئول کمیته رســانه 
کووید 19 دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
گفت: حــدود 350 هزار دانش آموز 9 تا 
1۲ ســاله  در حوزه تحت پوشــش قرار 
دارند که تاکنون نزدیک به ۲500 نفر از 

آنان واکسینه شده اند.
دکتر محمد پهلوان در گفت وگو با ایسنا 
اظهار کرد: در حــال حاضر 686 بیمار 
مبتلا یا مشــکوک به کرونــا در مراکز 
درمانی خراسان رضوی بستری هستند 
کــه از این تعداد 478 بیمــار در مراکز 

درمانی تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی مشهد بستری شده اند. 
مسئول کمیته رسانه و اطلاع رسانی کووید 19 دانشگاه علوم پزشکی مشهد خاطرنشان کرد: طی 
یک روز گذشته ۲5۲ بیمار جدید مبتلا یا مشکوک به کرونا در مراکز درمانی استان بستری شده اند 
که 18۲ نفر از این تعداد در محدوده دانشگاه علوم پزشکی مشهد قرار دارند. همچنین 151 بیمار 
مبتلا یا مشــکوک به کرونا در بخش های مراقبت ویژه استان بستری هستند که  115 بیمار در 

مراکز درمانی دانشگاه علوم پزشکی مشهد تحت مراقبت قرار دارند.
پهلوان عنوان کرد: همچنین طی یک روز گذشــته 45۲4 بیمار سرپایی به مراکز خدمات جامع 

سلامت منتخب و بیمارستان های تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی مشهد مراجعه داشته اند.
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بروزرســانی محاســبات عوارض 
با  گواهی ســاختمانی«  و  مجوز 
هدف افزایش حداکثر 40 درصدی 
ساختمانی  خدمات  بهای  عوارض 
مرتبط با املاک به تصویب شورای 

شهر مشهد رسید
با رای اعضای شورای اسلامی شهر 
مشهد به شهرداری اجازه داده شد که 
از ابتدای سال 1401 عوارض و بهای 
خدمات ساختمانی مرتبط با املاک را 
» به جز عوارض نوســازی و عمران شهری، عوارض بر 
افزایــش ارزش بهره برداری اعیان به رده یک و تجدید 
بهره برداری به رده یک و صدور مجوز استفاده از محل 
فعالیت(که در سایر مصوبات شورای اسلامی شهر برای 
اجرا در ســال 1401 تعیین تکلیف نشده است، در کلیه 
حوزه های شــهر مشــهد را با لحاظ حداکثر 40 درصد 

افزایش نسبت به سال 1400 محاسبه و دریافت نماید.
افزایش عوارض در مناطق برخوردار به نفع حاشیه 

شهر
مجیــد دبیریان رئیس کمیســیون اقتصادی شــورای 
اســلامی شهر مشــهد در مصاحبه با خبرنگار ما گفت: 
افزایش 40 درصدی بهای عوارض ســاختمانی مربوط 
به مناطق برخورداری ســت که ســاخت و ساز در آنجا 
توجیه اقتصادی بیشتری داشته و این میزان افزایش در 
مناطق کم برخوردار حداکثر ۲6 درصد پیش بینی شــده 
اســت؛درصدهای افزایش بهای عوارض ساختمانی در 
سال 1401 براســاس 300 بلوک پیشنهادی و براساس 
سطوح درآمدی مناطق پیش بینی شده، ارتباط مستقیم 

دارد.
تورم حاکم به وضوح قابل مشــاهده است و شهرداری 
نمی تواند در این افزایش قیمت های پی در پی از درآمد 
خودش عقب بماند؛ مثلا تصور کنید یک ملک طی یک 
سال به 100 درصد رشد مواجه شده بنابراین شهرداری 
نیز باید با محاســبه نرخ تورم، این درآمد پایدار را به روز 

کند.
مدیریت شهری تصمیم دارد تا بخش زیادی از درآمدهای 
حاصل از افزایــش عوارض در مناطق برخــوردار را در 
مناطق کم برخوردار هزینه کند که این به نظر بنده همسو 
با نظام افزایش عادلانه عوارض ساختمانی در شهر است.
مدیریت شــهری بنا ندارد تا تمامی منابــع لازم برای 
تامین بودجه و تســویه بدهی های شهرداری را از مردم 
یا فروش زمین و مستغلات تامین کند بلکه پروژه های 
پیش بینی شده در سال آینده و تکمیل پروژه های نیمه 
تمام اقتصادی از مهم ترین منابع ما برای تحقق بودجه 
۲6 هزار میلیارد تومانی ســال آینده شهرداری مشهد به 

حساب می آید
افزایش 1500 درصدی بهای عوارض مجوزات 

ساختمانی از 97 تاکنون
غلامحسین صاحبی عضو شورای اسلامی شهر مشهد 
در گفتگو با خبرنگار ما در خصوص تصویب این لایحه 
گفت: افزایش هزینه ها در حوزه ســاخت و ســاز رکود 
بیشتری را بر این بخش تحمیل می کند؛ با این افزایش 
قیمت، ما از سال 97 تاکنون حدود 1500 درصد افزایش 

قیمت در این بخش را برای مردم به وجود آورده ایم.
وی با بیان اینکه قیمت گذاری ها براساس بلوک بندی 
های طراحی شده محاسبه خواهد شد گفت: در سال 97 
بلوکــی که 3 میلیون و 500 هــزار تومان بوده در پایان 
سال99 به 30 میلیون و با اجرای این مصوبه در سال 1401 
حداقل به 45 میلیون تومان خواهد رسید؛ دولت با پیگیری 
ساخت مسکن ملی در تلاش برای کاهش قیمت مسکن 
اســت اما شهرداری با لایحه های خود و شورای شهر با 
 تصویب آنها، تورم شدیدی را به حوزه ساخت و ساز وارد

 می کنند.
بــه ورود لایحه های دوفوریتی با عجله به صحن علنی 
اعتراض دارم؛ لایحه دو فوریتی را یکباره به صحن می 
آورند بدون بررسی آنچنانی سریع رای می گیرند تا بتوانند 
آن را برای سال اینده استفاده کنند و به تحقق بودجه ۲6 
هزار میلیارد تومانی پیش بینی شده توسط شهردار کمک 
کنند این در حالی اســت که در چنین مواقعی به سبب 

سرعت در کار جزئیات طرح دوفوریتی را در اختیار شورا 
قرار نمی دهند.

به شهروندان در مناطق کم برخوردار نباید آسیبی 
وارد شود

فاطمه ســلیمی عضو شورای اســلامی شهر مشهد در 
گفتگو با خبرنگار صبح امروز در دفاع از این لایحه گفت: 
افزایش 40 درصدی عوارض ساختمانی تنها در دو حوزه 
درآمــدی 1و۲ رخ خواهد دارد و حوزه های درآمدی 4و5 
که مربوط به مناطق کم برخوردار و حاشیه شهر است با 

افزایش ۲6 درصدی مواجه هستند.
نباید به گونه ای این افزایش 40 درصدی بیان شود که 
مردم تصور کنند که عوارض براساس 40 درصد از ارزش 
کل ساختمان محاسبه می شود؛ در لایحه ای که شهردار 
به شورا ارسال کرد برای مناطق حاشیه شهر)حوزه 4و5 
درآمدی( 6 درصد تخفیف بیشتر در نظر گرفته شده بود 
که این میزان با موافقت اعضای شــورای شــهر به 10 

درصد افزایش پیدا کرد.
همچنین در این لایحه تاکید شــد تــا میانگین تمامی 
افزایش ها در تمامی مناطق درآمدی بیش از 33 درصد 
نباشــد؛ همچنین با بلوک بندی های صورت گرفته در 
مناطق به دنبال این هســتیم تا عــوارض را به صورت 
واقعی بر اساس جانمایی واحد مسکونی از شهروندان اخذ 
کنیم.تمام تلاش شــورا در تصویب این لایحه توجه به 
حاشیه شهر و حوزه های درآمدی در مناطق کم برخوردار 
بوده ؛ ما نگران هســتیم که به مردم فشار اید، این نظر 
همه اعضای شــورای شهر اســت که نباید در جریان 
افزایش قیمت ها به مردم در مناطق غیربرخوردار آسیبی 
وارد شود.وقتی به مناطق حاشــیه شهر می رویم مردم 
درخواست آســفالت، پارک و فضای بازی دارند اما این 
نکته مطرح می شــود که این خدمات قرار است با کدام 
پول ارائه شود؛ همه اعضا نسبت به حاشیه شهر دغدغه 
های خاص خود را دارند و ما شاهد آن بودیم که شهردار 

در لایحه اخیر خود نیز به این موضوع توجه کرده بود.
حاشیه های غیرعلنی در صحن علنی

انتشار خبر حضور چند تن از اعضای شورای شهر در زمان 

ابتلا به کرونا در صحن علنی شــورای شــهر با حواشی 
بسیار مواجه شد که از مهم ترین آنها می توان به تکذیب 
حضور عضو یا اعضــای مبتلا به کرونا در صحن علنی 
توسط روابط عمومی شــورای شهر و همچنین مهدی 
اظهارات مهدی ناصحی نائب رئیس شورای شهر اشاره 

کرد.
صاحبی عضو شورای شهر مشهد در اعتراض به حضور 
تعدادی از اعضای شــورای شهر در صحن علنی گفت: 
4 عضو شــورا در حالی که به کرونا مبتلا بودند برای به 
حدنصاب رســیدن تعداد افراد حاضر در جلسه خود را به 
صحن رساندند و در جلسه علنی حاضر شدند بنابراین اگر 

بنده نیز به کرونا مبتلا شوم از آنها شکایت خواهم کرد.
روابط عمومی شورای شهر در پاسخ به انتشار ادعاهایی 
مبنی بر مثبت بودن تست برخی از اعضای شورای شهر 
حاضر در جلسه روز گذشته اعلام کرد که » نتیجه تست 
اعضای مشــکوک به کرونا منفی بوده است و هرگونه 

کسالتی کرونا نیست«
همچنین اظهــارات حجت الاســلام منصوریان عضو 
شــورای شــهر مشــهد با این عنوان که »حال خوشی 
ندارم و حضور در جلسه شــورا را جهاد میدانم«ساعاتی 
پس از انتشــار در صفحات مجازی خبری و حتی رسانه 
های معاند بازخورد داشت؛ همچنین مهدی ناصحی نائب 
رئیس شورای شهر مشهد با رد تمامی ادعای موجود در 
خصوص حضور اعضای مبتلا به کرونا در صحن علنی 
ضمن گلایه از رســانه ها به جهت پوشش نادرست این 
خبر گفت » هیچکدام از اعضای حاضر در جلسه شورای 

شهر کرونا نداشته اند«
فاطمه سلیمی عضو دیگر شورا در پاسخ به این سوال به 
خبرنگار صبح امروز گفت: بله؛ بنده روز پنج شــنبه هفته 
گذشته تســت کرونا انجام دادم که نتیجه آن مثبت بود 
و پزشــک برای بهبود 3تا4 روز استراحت را برایم تجویز 
کرد؛ حضور در صحن علنی به منظور رسیدگی به لایحه 
ای بود که از اهمیت بالایی برخــوردار بوده و اگر مورد 
بررســی قرار نمی گرفت در برنامــه های آتی مدیریت 

شهری خلل ایجاد می کرد.

استاندار خراسان شمالی گفت: کشاورزی و دامپروری به عنوان پاشنه آشیل اقتصاد استان نیاز به آب دارد بنابراین 
افزایش بهره وری از این سرمایه یک ضرورت است.

به گزارش ایرنا، محمدرضا حســین نژاد روز گذشــته در آیین افتتاح و کلنگ زنی متمرکز طرح های دهه فجر 
شهرستان مانه و سملقان اظهار داشت: اگر با همین روند موجود به مصرف آب ادامه دهیم شاهد بحران بیشتری 
در این حوزه خواهیم بود هر چند که کمبود بارش در ســال زراعی جاری، کشــاورزی استان را تحت تاثیر قرار 

داده است.
وی با بیان اینکه خراسان شمالی دارای پتانسیل های زیادی در حوزه کشاورزی و دامپروری است، افزود: برای 
اســتفاده از ظرفیت های بالقوه و تبدیل آن به ظرفیت های بالفعل نیاز به همکاری و همفکری در مدیریت آب 

است.
استاندار خراسان شمالی با تاکید بر استفاده از تکنولوژی جدید در بخش کشاورزی افزود: در این خصوص باید با 

استفاده بهینه از آب و سیستم های نوین آبیاری بهره  وری را حداقل پنج برابر کنونی افزایش دهیم.
ضرورت صادرات محصولات باغی

اســتاندار خراسان شمالی در ادامه افزود: محصولات باغی در شرق استان دارای مزیت نسبی اقتصادی است و 
بدلیل همجواری فرودگاه بجنورد با کشورهای آسیای میانه باید صادرات هوایی محصولات باغی و کشاورزی 

به کشورهای همسایه در اولویت قرار گیرد.
وی تصریح کرد: شهرستان مانه و سملقان دارای محصولات باغی و زراعی زیادی است که اگر این محصولات 

به درستی مدیریت شود، وضعیت معیشتی مردم منطقه بهبود می یابد.
حسین نژاد با اشاره به اینکه ظرفیت اعتبارات استان محدود است، ادامه داد: اجرایی و عملیاتی کردن طرح های 

استان باید اولویت بندی شود تا طرح های اقتصادی ثمربخش تر شود.
وی با بیان اینکه مردم باید شــاهد تغییرات مثبت در شهرســتان ها باشند، افزود: با هدفمند کردن فرصت ها و 

امکانات موجود می توانیم پروژه های بهتری را طی سال های آینده در شهرستان مانه وسملقان داشته باشیم.
67 طرح با اعتبار 131 میلیارد و 799 میلیون تومان همزمان با دومین روز از ایام سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 

با حضور استاندار خراسان شمالی در شهرستان مانه و سملقان افتتاح و یا کلنگ زنی شد.
شهرستان 110 هزار نفری مانه و سملقان در غرب خراسان شمالی واقع است که اقوام کرمانج و ترکمن زندگی 

می کنند.

استاندار خراسان رضوی بر اهمیت حوزه 
زیارت و مدیریت امــور زائران تاکید و 
بیان کرد: رونق حوزه زیارت در استان، 
می تواند زیرساختی مناسب برای همه 
عرصه هــا و بخش ها بــوده و تاثیرات 
اجتماعی، روانی و اقتصادی مطلوبی در 
پی داشته باشد، در این راستا پیش بینی 
برنامه برای زائران خارجی و گسترش 
امر زیــارت در داخل به همراه اقدامات 
ذیل کارگــروه ملی زیــارت، از جمله 
برنامه های مشخص شــده برای این 

حوزه است.
یعقوبعلی نظری روز گذشته در دیدار با 
تولیت آســتان قدس رضوی افزود: در 
حوزه اقتصادی، مهم ترین مشکلی که 

بررســی کرده ایم و اولویت دارد، مرکزیت و اداره جریان اقتصادی اســتان بود. لذا به دنبال رفع مشکل جریان 
اقتصادی استان در قالب یک قرارگاه با مدیریت متمرکز در بخش های مختلف اقتصادی هستیم.

استاندار به فعالیتهای حوزه عمرانی خراسان رضوی نیز اشاره و بیان کرد: حدود ۲50 پرونده در خصوص تغییر 
کاربری ها مرتبط با کمیسیون ماده پنج وجود داشت که بعضا تا 10 سال معطل این کمیسیون بوده  و خوشبختانه 
معاونت جدید عمرانی اســتانداری به این پرونده ها به صورت کامل رســیدگی کرده است و حتی در سفرهای 

استانی، این کمیسیون در شهرستان ها هم تشکیل شده است تا به امور مربوط رسیدگی شود.
وی ادامه داد: در حوزه معاونت توســعه اســتانداری هم باید گفت که جنبه امور اســتانداری، فرمانداری ها و 
بخشداری ها و فضای داخلی تشکیلات در این معاونت رسیدگی می شود و تاکید داریم حتما مجموعه استانداری 

از شرایط درونی مناسبی برخوردار باشد.
او گفت: مهم ترین کاری که در حوزه معاونت سیاسی استانداری انجام داده ایم انتصاب فرمانداران بوده است که 
تاکنون ۲4 فرماندار جدید منصوب و مستقر شده اند و انتصاب بقیه نیز در شرف اقدام است که البته پنج تن از 

فرمانداران کنونی ابقا خواهند شد.
تولیت آســتان قدس رضوی هم در این دیدار با تبریک فرارسیدن دهه مبارک فجر و تسلیت ارتحال آیت الله 
صافی گلپایگانی گفت: امام راحل )ره( فرمودند که انبیای ما ملتی به مانند مردم عزیز ما نداشتند. لذا باید گفت 
این مردم شایســته خدمت هستند هرچند کوتاهی هایی هم شــده، اما اکنون فرصت خوبی است که به مساله 

خدمت جامه عمل پوشانده شود.
حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی افزود: دولت سیزدهم با شعارهای عدالت محوری و پیروی از منویات مقام 
معظم رهبری به میدان آمده است و مردم هم منتظر هستند تا نتایج آن را ببینند. لذا همه باید کمک کنیم تا این 

دولت موفق شود و به آن اهداف بلندی که دارد برسد و رضایت مردم را جلب کند.
وی ادامه داد: مردم عزیز ما سال ها سختی  و فشارهای فراوان را تحمل کردند و این یک تحملی بود که آن را 

از روی بصیرت و آگاهی انتخاب کردند و شایسته هرگونه خدمت هستند.
تولیت آستان قدس رضوی آرزو کرد که دوره مسوولیت استاندار خراسان رضوی، دورانی درخشان برای استان 

باشد و آمادگی این آستان مقدسه را برای کمک به استانداری، در حد توان اعلام کرد.
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بازیکن جنجالی در کمیته اخلاق
مدافع تیم ملی فوتبال ایران در جلســه کمیته 

اخلاق فدراسیون فوتبال حاضر شد.
به گزارش خبرنگار مهر، محمدحسین کنعانی 
زادگان مدافع تیم ملی ایران که حضور ثابت در 
قلب دفاع این تیم را در جریان بردهای مشابه 
یک بر صفر مقابل عراق و امارات، داشت عصر 
دیروز در جلسه کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال 

شرکت کرد.
مدافع ملی پوش الاهلی قطر که انتشــار صدای او در فضای مجازی و همچنین فایل های 
گفتگوی او حاشــیه های فراوانی را به همراه داشــت در نشســت با اعضای کمیته اخلاق 

مستندات خود را در این زمینه ارائه کرد.
در جلســه کنعانی زادگان با مســئولان کمیته اخلاق فدراســیون فوتبال علاوه بر شنیدن 
صحبت های مدافع تیم ملی ایران قرار شد راستی آزمایی از صدایی که به وی منتسب شده 

است انجام شود.
کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال تصمیم دارد رأی پرونده کنعانی زادگان را در کوتاه ترین زمان 

ممکن صادر کند تا به حاشیه ها در خصوص او پایان دهد.

این کمیته قرار است به زودی از دو نفر دیگر که با پرونده کنعانی زادگان مرتبط هستند نیز 
تحقیقات نهایی انجام دهد تا بتواند با بررسی همه جانبه رأی خود را صادر کند.

کمیته اخلاق فدراســیون فوتبال به دلیل حساسیت بازی های تیم ملی ایران مقابل عراق و 
امارات رسیدگی به این پرونده را به امروز موکول کرده بود تا دراگان اسکوچیچ بتواند بدون 

هیچ مشکلی از او در ترکیب اصلی استفاده کند.

  کاروان ایران در المپیک زمستانی به پکن 
رسید

کاروان اسکی ایران به محل برگزاری بازی های 
المپیک زمستانی ۲0۲۲ رسید.

به گزارش ایسنا، المپیک زمستانی ۲0۲۲ پکن 
از 15 بهمن آغاز خواهد شد و کاروان ایران که  
1۲ بهمن راهی محل برگزاری این بازی ها شد، 

دیروز به پکن رسید.
کاروان ایران پس از ورود به پکن و انجام تست 

کرونا راهی دهکده ورزشکاران شدند.
ایران در این دوره از بازی ها ســه ورزشکار دارد که حســین ساوه شمشکی و عاطفه احمدی 
در آلپاین و دانیال ســاوه شمشکی در صحرانوردی نمایندگان اسکی ایران هستند. باقر کلهر 
و محمدتقی شمشــکی به عنوان مربی، عباس نظریان به عنوان سرپرســت کاروان و بهرام 

ساوه شمشکی دبیر فدراسیون هم به پکن اعزام شده اند. 

  گوهری اولین خرید پرسپولیس شد
احمد گوهری با امضای قرارداد با پرســپولیس 

تبدیل به اولین خرید این تیم شد.
به گزارش »ورزش سه«، گلر ۲6 ساله و سابق 
تیم های پــارس جنوبی و صنعت نفت آبادان با 
امضای قرارداد رسمی به پرسپولیس پیوست و 

به اولین خرید زمستانی این تیم تبدیل شد.
او کــه قرارداد خود را بــه صورت یک طرفه با 
صنعت نفت آبادان فسخ کرده بود، عصر دیروز 

به باشــگاه پرســپولیس رفت و پس از مذاکره با مســئولان این تیم قراردادش را ثبت کرد. 
گوهری تا پایان لیگ بیست و دوم در ترکیب این تیم خواهد بود.

گوهری باتوجه به جدایی رادوشوویچ جایگزین او شده و در رقابت با حامد لک، امیدوار است 
که در ترکیب سرخپوشان قرار بگیرد.

با پیوستن او به جمع قرمزها، پرونده جذب احسان مرادیان هم بسته می شود.
این در حالی اســت که پرسپولیس از لیگ یازدهم هیچگاه دو گلر ایرانی به عنوان دروازه بان 

اول و دوم نداشت و حالا پس از 10 سال ترکیب دروازه بانی این تیم ایرانی می شود.

 توافق پرسپولیس و پدیده برای بستن 
پرونده تیم مشهدی

درویــش و حمیداوی امروز در پایان نشســتی 
دو ســاعته در خصوص مختومه کردن پرونده 

مطالبات پدیده به توافق رسیدند.
به گــزارش فارس، رضــا درویــش و فرهاد 
حمیداوی روز )چهارشــنبه( با یکدیگر دیداری 
صمیمانه داشتند تا درباره مساله مالی و حقوقی 
بیــن دو باشــگاه، برجای مانده از ســال های 
گذشته و دیگر موضوعات مورد علاقه به گفتگو 

بنشینند.
در پایان این نشســت دوساعته توافق اولیه برای مختومه ســاختن مطالبات باشگاه پدیده از 

پرسپولیس حاصل شد.
بر این اســاس مقرر شــد با تنظیم و امضای تفاهم نامه درباره جزییات این موضوع و توافق 
نهایی و اجرای آن، مختومه شــدن پرونده از سوی باشگاه پدیده به فدراسیون فوتبال اعلام 

گردد تا این مناقشه و اختلاف مالی چند ساله برای همیشه به پایان برسد.

 عقب نشینی فولاد برای جدایی ستاره ملی پوش

حردانی - استقلال، همه چیز روی هوا!

 عضو کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال:به بیانیه های اخیر باشگاه ها ورود می کنیم

در حالی که به نظر می رســید دو باشــگاه فولاد و اســتقلال بر سر معاوضه 
حردانی و رضاوند به توافق رسیده اند، اما اکنون خبرهای دیگری از مذاکرات 

دو طرف به گوش می رسد.
به گزارش »ورزش ســه«، حضور صالح حردانی در اســتقلال و معاوضه او با 
آرش رضاوند، خبری است که طی روزهای گذشته به سوژه اصلی بازار نقل و 
انتقالات فوتبال ایران تبدیل شده بود. بازیکن ملی پوش و جوانی که از همان 
تابســتان مدنظر آبی های پایتخت و فرهاد مجیدی بود و سرمربی استقلال 

علاقه خاصی داشت تا صالح را به جمع شاگردانش اضافه کند.
به هر شــکلی که بود، کار انتقال صالح به اســتقلال صورت نگرفت و او در 
فولاد ماندنی شد. با این وجود، علاقه مجیدی به جذب این بازیکن سبب شد 
تا مدیران این باشگاه یک بار دیگر و در نقل و انتقالات زمستانی برای جذب 
او اقدام کنند و حتی طی روزهــای اخیر خبرهای خوبی مبنی بر مثبت پیش 
رفتــن مذاکرات طرفین برای معاوضه حردانی با دو بازیکن اســتقلال )آرش 

رضاوند و رشید مظاهری یا متین کریم زاده( به گوش می رسید.
پس از بازی شــب گذشته تیم ملی ایران و امارات بود که حردانی راهی دفتر 

حمیدرضا گرشاســبی در هتل المپیک تهران شــد و مذاکرات برای جدایی و 
پیوســتن به اســتقلال را با این مدیر باتجربه آغاز کــرد. در حالیکه همزمان 
شایعاتی مبنی بر توافقاتی درخصوص فسخ قرارداد صالح و اهوازی ها منتشر 
شــده بود، اما در واقع این اخبار صحت نداشــته و حتی خروجی جلسه شب 
گذشــته دو طرف نیز چندان مثبت نبوده است.صبح دیروز بود که اعتراضاتی 

نســبت به انتقال حردانی جوان و آینده دار از سوی فولادی ها و حتی سعید 
آذری مدیرعامل ســابق این تیم صورت گرفت و آنها مدعی شدند که فولاد 
این بازیکن نباید را از دســت بدهد. برخی خواســته های طرفین در روند این 
مذاکرات و مسائلی دیگر باعث شد تا اهوازی ها از مواضع قبلی خود مبنی بر 
معاوضه حردانی با دو بازیکن استقلال عقب کشیده و مذاکرات متوقف شود.

در حالیکه مدیران فولاد بنا به برخی دلایل از این مذاکره و نهایی شدن انتقال 
حردانی به اســتقلال پا پس کشیده اند، آرش رضاوند نیز برخلاف روز گذشته 
در تمرین امروز آبی ها حضور پیدا کرد تا شایعات مبنی بر به بن بست رسیدن 

مذاکرات جهت حضور صالح در استقلال بیشتر شود.
با این وجود، مدیران اســتقلال و فولاد همچنان در حال مذاکره بر ســر این 
انتقال هستند و هیچ چیزی مشخص نیســت. در این ساعات احتمال منتفی 
شدن انتقال حردانی به استقلال بیشتر شده و باید دید طرفین در نهایت و طی 
مذاکرات نهایی خود، به چه نتیجه ای دست پیدا خواهند کرد. ساعات حساسی 
پیش روی روند مذاکرات مدیران دو تیم است و باید دید بالاخره حردانی راهی 

تهران می شود یا به فوتبالش در اهواز ادامه خواهد داد.

عضو کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال گفت: اعضای این کمیته مانند گذشته 
به بیانیه های اخیر باشــگاه ها ورود کرده و در این زمینه تصمیم  گیری خواهند 

کرد.
حســین عبداللهی در گفت و گو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، درباره 
آغاز مجدد بیانیه نویســی برخی باشــگاه  های لیگ برتری پس از تایید حکم 
بازیکن گابنی گل گهر در کمیته اســتیناف فدراســیون فوتبال اظهار داشت: 
فدراســیون و کمیته انضباطی پیــش از این هم با صــدور اطلاعیه هایی به 
باشگاه ها توصیه کرده بود از نشــر هرگونه اخباری که سبب تشویش اذهان 
عمومی می شــود، خودداری کنند. بیانیه های اخیر را ندیده ام اما قطعا اعضای 
کمیته انضباطی مانند گذشــته در مورد اخیر هم ورود کرده و نســبت به این 

مسائل هم تصمیم گیری خواهند کرد.
وی ادامــه داد: درباره این پرونده البته غیر از این هم انتظاری نمی رفت. قبل 
از صدور رای نهایی کمیته استیناف، جسته و گریخته می شنیدیم و می دیدیم 

برخی باشگاه ها اظهارنظرهای خاصی دارند. اکنون هم که را کمیته انضباطی 
در اســتیناف تایید شــده، طبیعی است که باشگاه ها دســت از رویه قبلی بر 

نمی دارند اما قطعا کمیته انضباطی تمام این موارد را پیگیری می کند.
عضو کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال در مورد اینکــه ظاهرا برخوردها و 
احــکام کمیته انضباطی با باشــگاه ها و افرادی که چنین مطالبی را منتشــر 
می کنند بازدارنده نبوده که بازهم این مســائل تکرار می شــود،گفت: مقررات 
برای اشــخاص حقیقی و حقوقی در راســتای بازدارندگی است اما نمی توان 
در ایــن مورد تضمین ایجاد کرد. با نگاهی به قوانین کیفری کشــورمان هم 
می بینید مجازات هایی مثل حبس و ... وجود دارد اما آیا همین مجازات  سبب 

بازدارندگی شده تا افراد دیگر دست به تخلف نزنند؟ 
عبداللهی ادامه داد: در فوتبال هم این حالت وجود دارد. در ماده 71 آئین نامه 
انضباطی آمده همه افراد را از اظهارنظر و نشــر اکاذیب نسبت به باشگاه های 
دیگر خودداری کنند. خیلی وقت ها پرونده تشــکیل شده، به شکایات مختلف 

رســیدگی می شــود، حکم می دهیم و برخی افراد را محروم و باشــگاه ها را 
مجازات می کنیم اما همچنان نه تنها افراد دارای ســابقه بلکه افراد جدید هم 
چنین کاری انجام می دهند. باید فرهنگ جا بیفتد و اشــخاص بدانند از حرفی 
که می زنند، چه چیزی عایدشان می شود؟ قوانین و مقررات برای باز دارندگی 

وضع شده اما اینکه قدرت بازدارندگی چه میزان باشد، محل ابهام است.

وی تصریح کرد: اگر تنبیهات در حوزه فوتبال موثر بوده اســت، دیگر نباید از 
هیچکس تخلف ببینیم. 5 نفر عضو کمیته انضباطی هســتیم. در طول هفته 
دو بار جلســه برگزار کرده و حتی برخی مواقع مجبور می شــویم پرونده ها را 
در منزل خودمان بررســی کنیم اما متاسفانه در رده های مختلف، پرونده های 
تخلف کولاک می کند. امسال هم که تبنیهات انضباطی را هفت برابر کردیم 
اما ناراحت کننده اســت وقتی آدم کاری انجام می دهد، ببیند تاثیر چندانی در 

بهبود جامعه فوتبال مملکت ندارد.  

زمستان؛بهارکوهنوردییاخزانِمرگ!
حالیکه سرما  »در   / مرجانه حسین زاده 
و ترس تمام وجودش را فراگرفته، سراسیمه 
با شماره تماس اضطراری هلال احمر تماس 
را  هم نوردان اشَ  خبرمفقودشدنِ  و  می گیرد 
نزدیک ترین  از  تیم  یک  بلافاصله  می دهد. 
مربوطه  منظقه ی  به  نجات  و  امداد  مرکز 
جست وجو  به  صبح  تا  و  می شوند  اعزام 
یافت  مفقودی  تیم  از  اثری  اما   می پردازند 
خاطر  به  امدادهوایی  بالگردهای  نمی شود، 
شرایط نامساعدِ جوی منطقه، موفق به پرواز 
نمی شوند. خانواده های گروهِ مفقودی بی قرار 
چند  فاصله ی  به  تنها  پریشان حال اند.  و 
تبدیل  باشکوه  و  زیبا  آن کوهستان  ساعت، 
به جهنمی شد که این کوهنوردان را بلعید و 

در خود مدفون کرد..«
سناریوی  از  بخشی  تنها  پاراگراف  این 
فصل زمستان  شروع  با  که  است  غمناکی 
هرهفته در اطراف و اکناف خود با آن مواجه 
می شویم. مرگ در کوهستانِ پوشیده از برف، 
هواشناسیِ  دانش  بدون  که  کوه نوردانی  و 
اقدام  اخطارها،  به  توجه  بدون  و  کوهستان، 
را  خانواده های شان  و   می کنند  صعود  به 

همنشینِ تشویش و پریشانی..
و  محبوب  سنگین،  ورزشی  کوه نوردی 
سال های  در  مخصوصا  که  است  پرچالش 
گرفته  قرار  جامعه  توجه  مورد  اخیربسیار 
به  روز  که  همانطور  شواهد  براساس  است. 
اضافه  کوهستان  علاقه مندانِ  آمار  به  روز 
نیز  کوهستان  حوادث  ضریب  می شود، 
آمارهای  که  آن طور  می کند.  پیدا  افزایش 
سال  ابتدای  از  می دهد  نشان  هلال احمر 
در  کوه نوردی  حادثه ی   94 تاکنون   1400
نفر   189 آن  طی  که  گرفته  صورت  استان 
کرده اند.  فوت  هم  نفر   9 و  آسیب دیده اند 
افزایش علاقه مندان به این ورزش و به تبعِ 
دستمایه ی  کوهستان  حوادث  افزایش  آن 

پرسشی مهم به نظرمی آید که برای رسیدنِ 
به جواب آن به سراغِ مسئول طرح سیمرغ 
فریبرزی  رضا  رفتم.  استان  هیات کوه نوردی 
توجه  »عدم  رفتن«،  کوهستان  به  »تنها 
داشتنِ  »عدم  هواشناسی«،  هشدارهای  به 
تجهیزات«، »نداشتنِ دانشِ فنی برای انجام 
یک برنامه«، »مسیریابی نادرست«، »رفتن 
تایید  مورد  راهنمای  بدونِ  جدید  مناطق  به 
گروه های  با  همراه  فدراسیون«و»پیمایش 
در  حوادث  اصلی  عوامل  از  را  رسمی«  غیر 

کوهستان می داند.
از اهمیتِ آموزش تا فرهنگ کوه نوردی

 رضا فریبرزی با اشاره به ضرورتِ آموزش 
یک  می گوید:  ورزشی  رشته ی  این  در 
کوه نورد تنها با کسبِ دانش و شرکت کردن 
به  مجوز،  دارای  باشگاه های  برنامه های  در 
به  که  می رسد  رشته  این  در  جدیدی  افق 
وقتی  می گوییم.  کوه نوردی«  »فرهنگ  آن 
به  هرگز  شود،  آشنا  فرهنگ  این  با  کسی 
به   .. یا  تجهیزات  داشتنِ  بدونِ  یا  تنهایی، 

کوهستان برفی نمی رود.     
احُد  یعنی  استان،  کوهنوردی  باشگاه  مدیر 
کوهستان  می دهد:  توضیح  این باره  در  نیز 
قهرِ  با  مبارزه  است،  جلوتر  ما  از  همیشه 
کوهستان امکان پذیر نیست. کسی نمی تواند 
دانش،  می توانیم  تنها  بلکه  آید  فائق  آن  به 
در  تا  ببریم  بالا  را  استقامت مان  و  توان 
امنیت کامل بتوانیم کوه نوردی کنیم بنابراین 
خطرآفرین  موارد  درکاهش  نکته  مهم ترین 

در کوه، بالابردنِ دانش ماست
خطراتِ  گرفتن  دست کم  جلایر  حمید 
کوهستان را موجب افزایش حوادث می داند 
جوی  شرایطِ  ثباتِ  عدم  بر  تاکید  با  و 
کوهستان در این فصل می گوید: افرادی که 
این رشته ی ورزشی را انتخاب می کنند باید 
بدانند که کوهنوردانِ باتجربه همیشه قبل از 

روزی  چند  برنامه ای،  هر  برای  برنامه ریزی 
به تحلیل هوای منطقه ی موردنظر براساسِ 
همیشه  اما  می پردازند  هواشناسی  داده های 
روزِ  شرایط  با  تحلیل ها  که  نیست  این گونه 
اجرای برنامه هم خوانی داشته باشد. بنابراین 
باشیم  داشته  هم  را  پیش بینی  این  باید 
پیش بینی  که  چیزی  از  شاید  شرایط  که  
خود  باید  لذا  و  باشد  سخت تر  کرده بودیم 
تاکید  با  آماده کنیماو  هم  زمان  آن  برای  را 
از  استفاده  می کند:  تصریح  ایمنی  اصلِ  بر 
تجارت متخصصین، استفاده از ابزار و لوازم 
استاندارد و متناسبِ با هر برنامه و استفاده ی 
فراگرفته ایم  که  دانشی  و  علم  از  به موقع 

پشتوانه ی سلامت ما خواهد بود 
حادثه خبر می کند!

عوامل  خصوص  در  فریبرزی  رضا  با  وقتی 
صحبت  بی شمار  مخاطرات  این  کاهش 
کوه چیزی  در  ما  پاسخ می دهد:  او  می کنم 
نداریم.  نمی کند«  خبر  »حادثه  اسم  به 
حتی  ببریم  بالا  را  دانش مان  و  آگاهی  باید 
کوچک ترین نکات را ببینیم، این گونه حادثه 
برای  لازم  پیش بینی  و  دیده ایم  قبل  از  را 
طرح  مسئول  کرده ایم  را  خوب  صعود  یک 
سیمرغ هیات کوه نوردی استان با بیانِ اینکه 
کوه نوردی  فدراسیون  آموزشی  کلاس های 
کوه نوردی  دانش  افزایش  برای  راه  بهترین 
رسمی  باشگاه های  می دهد:  ادامه  است، 
و  هستند  کلاس ها  این  برگزاری  حال  در 
علاقه مندانِ کوه نوردی »باید« این کلاس ها 
ماهیت  نسبت به  دیدگاه شان  تا  کنند  را طی 

کوه نوردی تغییر کند
ترس در کوهستان خوب است

مشهدی  جوان  کوه نورد  کوه جانی،  محمدجواد 
عمده حوادث کوهستان را مربوط به کوه نوردانِ 
و می افزاید: کوهنوردان  متوسط می داند  سطح 
حرفه ای در اغلب موارد به خاطر داشتن تجهیزات 

اگر  با مخاطرات آشنا هستند و  و دانشِ کافی 
درگیر سوانح شوند، مشروط به آنکه غرور آن ها 
را احاطه نکند، به کمک تجهیزات و تجربه شان 
جانِ خود را نجات می دهند. کوه نوردانِ آماتور 
هم به خاطر ترس، یا نداشتن تجهیزات، اغلب 
در فصول سرد از رفتن به کوهستان برفی پرهیز 
می کنند، اما همواره خطر در کمین کوه نوردانِ 
نه  گروه،  این  چراکه  است  متوسط«  »سطحِ 
دانش و تجهیزاتِ کوه نوردانِ حرفه ای را دارند، 
و نه احتیاط و ترس کوه نوردانِ آماتور را. ترس 
در کوه نوردی خوب است چراکه در بسیاری از 

موارد ضامنِ جانِ ما می شود. 
صعود به هر قیمتی

»یک کوهنورد باید غرورش را پای کوه دفن 
با  را  قدیمی  ضرب المثل  این  جلایر  کند« 
اشاره به  برخی کوهنوردان می گوید که در 
صعود  به  اصرار  هم  جوی  نامساعد  شرایط 
اغلب  می گوید:  خصوص  این  در  او  دارند. 
وقت  که  است  این  منطق  شان  افراد  این 
بنابراین »باید«  گذاشته اند و هزینه کرده اند 
کوه نورد،  شرایط  این  در  صعودکنند.  را  قله 
کسرِشان  و  تحقیر  نوعی  را  ناموفق  صعود 
است،  منطق  از  دور  به  اتفاق  این  می داند، 
ناخن  یک  دیدن  صدمه  ارزش  قله ای  هیچ 
درک  این  به  باید  ما  ندارد.  هم  را  انگشت 
برسیم که قله ها همیشه هستند لذا در شرایط 
ایمن تر هم می توانیم صعود کنیم. ما باید از 
اصرار به صعود پرهیز کنیم. دلیل آن شاید  
این است که می خواهند در شرایط سخت تر 
فراموش  نباید  اما  برسند  بهتری  رکورد  به 
بالاتر  دانش  به  سخت تر،  شرایط  که  کنیم 

هم نیاز دارد
 !»تابلو نورد« یا »کوه نورد«

رضا فریبرزی نیز در این خصوص می گوید: 
کوه ها همیشه سرجای خود هستند، عکس 
نیست  بزرگی  افتخار  تابلو  یک  با  گرفتنِ 

»کار  ما  به  که  است  ورزشی  کوه نوردی 
»سبکی  و  »استقامت«  »صبر«،  گروهی«، 
از زندگی« را آموزش می دهد تا یاد بگیریم 
است  لازم  گاهی  مقاصدمان  رسیدنِ  برای 
بنابراین  کنیم.  عبور  زیادی  چالش های  از 
نفر  آخرین  یا  اولین  و  قله  با  گرفتن  عکس 
بودن در صعود نباید مسئله باشد. این افراد 

»تابلو نورد« هستند نه »کوه نورد«
کاملا  ورزشی  کوه نوردی  اینکه  بیانِ  با  وی 
آموزشی  کلاسهای  درخصوص  است،  جدی 
که  کوه نوردی  کلاس های  می افزاید: 
تعدادشان 15 کلاس است، تنها برای مربیان 
تمام  در  کوه نوردان  تمام  برای  بلکه  نیست، 
گرفتنِ  برای  حتی  می شود،  توصیه  سطوح 
بلندِ  قله ی  به 31  یعنی صعود  نشانِ سیمرغ 
این  از  هشت تا  مدرک  داشتن  هم  کشور 
نیز  کوه جانی  است محمدجواد  نیاز  کلاس ها 
ورزشی  هر  می گوید:  آموزش  خصوص  در 
دارای قوانین، قواعد و محیط بازی مخصوص 
خودش است. کوهستان، با تمام مخاطرات و 
کوه نوردی  رشته ی  ورزش  زمینِ  وسعت اش، 
است و »آموزش« اولین قانون آن است که 
باخته ایم. باشیم،  بی اهمیت  آن  نسبت به  اگر 

و  پرطرفدار  ورزشی  کوه نوردی  که  هرچند 
یک  با  تنها  که  بدانیم  باید  اما  است  مفرح 
کفش و کوله نمی توان کوه نورد شد و آنقدرها 
اگر  نیست.  آسان  می کنند  گمان  همه  که 
قوانین و قواعد آن را ندانیم می تواند حادثه ساز 
باشد. مبرهن است که درصد بالایی از حوادث 
کوهستان در پی عدم  دانشِ کافی کوه نوردان 
و بی احتیاطی آنان است. دستیابی به اصول و 
روش های درست این رشته محصول اهتمام 
این  برای  که  است  مربیانی  مجاهدت  و 
اگر  بنابراین  گذاشته اند  زیادی  وقت  آموزه ها 
می خواهیم کوه نورد شویم راهیجز به کارگیری 

این اصول نداریم  

511/1آگهیفقدانسندمالکیت
نظـر بـه اینکـه   آقای احمـد طائی برابـر وکالتنامه شـماره 19403 مـورخ 1400/10/۲7 
دفتـر ۲49 مشـهد و وکالتنامـه شـماره ۲5405 مـورخ 1398/۲/۲4 دفتـر 140 مشـهد 
بوکالـت از طـرف آقـای حسـن آبین حسـینی باسـتناد ۲ برگ فـرم استشـهادیه منضم به 
فـرم تعهـد جهـت دریافت سـند مالکیت المثنـی نوبت اول بـه ایـن اداره مراجعه و مدعی 
اسـت که سـند مالکیت 8844 سـهم مشـا ع از 9077۲ ششـدانگ یک باب خانه مشتمل 
بـر دکاکیـن بـه شـماره پـلاک ۲ فرعـی از 5797  اصلـی بخش ۲ مشـهد کـه متعلق به 
نامبـرده میباشـد  بـه علت سـهل انـگاری  مفقـود گردیده اسـت. با بررسـی دفتر املاک 
معلـوم شـد مالکیت نامبرده در ذیل شـماره دفتر الکترونیـک  1400۲03060030۲1884 
بنـام حسـن  آبیـن حسـینی ثبت و سـند بـه شـماره چاپـی 931599ه99  صـادر گردیده 
اسـت. دفتـر امـلاک بیـش از ایـن حکایتـی نـدارد. لـذا بـه اسـتناد مـاده 1۲0 اصلاحـی  
قانـون ثبـت مراتـب یـک نوبـت آگهـی و متذکـر مـی گـردد هرکـس نسـبت بـه ملک 
مـورد آگهـی معاملـه ای انجـام داده یا مدعی وجود سـند مالکیت نزد خود باشـد بایسـتی 
ظـرف ده روز از تاریـخ انتشـار ایـن آگهـی اعتـراض کتبی خود را به پیوسـت اصل سـند 
مالکیـت یـا سـند معاملـه رسـمی بـه ایـن اداره تسـلیم نمایـد. بدیهـی اسـت در صورت 
عـدم اعتـراض در مهلـت مقـرر و یـا وصول اعتـراض بـدون ارائه سـند مالکیت یا سـند 
معاملـه رسـمی نسـبت بـه صـدور سـند مالکیـت المثنی و تسـلیم آن بـه متقاضـی اقدام 

خواهد شـد. م.الف375 
سـید محمـد باقـر حسـینی جهانگیر-رئیـس اداره ثبت اسـناد و املاک ناحیه یک مشـهد 

س مقد

شیرباد/ زمستان99/ باشگاه ارسباران
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

سهم ۱۵ درصدی هوش مصنوعی در 
اقتصاد دیجیتال دنیا تا سال ۲۰۳۰

ســهم هوش مصنوعی تا ســال ۲030 حــدود 15 درصد اقتصاد 
دیجیتال دنیا برآورد شــده است. این مساله ناشی از شیوع کرونا و 

تحولات حوزه فناوری است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم؛ گسترش فزاینده فناوری اطلاعات و 
ارتباطات تاثیر زیادی بر دیجیتالی سازی اقتصاد کشورهای مختلف 
دنیا داشته است.  بررسی ها نشان می دهد ارزش اقتصاد دیجیتال 
جهانی در سال ۲017میلادی به رقم 1۲.9 تریلیون دلار رسید که 
حاکی از ســرانه 17 درصدی در تولید ناخالص داخلی جهان است.

همچنین طبق پیش بینی ها، ســهم اقتصاد دیجیتال از کل اقتصاد 
در دنیا تا سال ۲0۲5به میزان ۲4 درصد برآورد شده است.

نکته قابل توجه آنکه کشــورهای مختلف ســعی می کنند با بکار 
گیــری هوش مصنوعی ارزش اقتصاد دیجیتال را ارتقاء دهند. تازه 
ترین بررسی های انجام گرفته در ایالات متحده بر روی بکارگیری 
هوش مصنوعی در اقتصاد دیجیتال نشان می دهد که این صنعت 
تا ســال ۲0۲5میلادی می تواند با رسیدن به رقم ۲3تریلیون دلار 
در حدود ۲ برابر ســال ۲017 به ارزش اقتصــاد دیجیتال جهانی 

بیافزاید.
هوش مصنوعی؛ مولفه کلیدی در اقتصاد دیجیتال

با توجه به مطالب بیان شــده می تــوان گفت که هوش مصنوعی 
نقش بســیار مهم و بســزایی در آینده اقتصاد دیجیتال دنیا دارد؛ 
در این باره ستار هاشــمی معاون فناوری وزیر ارتباطات می گوید: 
هوش مصنوعی یکی از مولفه های کلیدی در شکل گیری اقتصاد 
دیجیتال است و سهم هوش مصنوعی به تنهایی در اقتصاد تا سال 
۲030 حدود 15 درصد برآورد شــده است که بخشی از این جهش 

ناشــی از شــیوع کرونا و بخش دیگر آن مربوط به تحولات حوزه 
فناوری است.

معاون فناوری وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه 
توسعه این حوزه در کشور بر اساس این آمارها نیازمند برنامه ریزی 
و تدبیر است تصریح می کند بر اساس نتایج مطالعات توسعه هوش 
مصنوعی 97 شــغل ایجــاد می کند و 85 شــغل را از بین می برد. 
این فناوری مشــاغلی را کــه نیاز به تکرار دارنــد، از بین می برد، 
ولی در مقابل نیاز به متخصص را افزایش می دهد. بر این اســاس 
جهت گیری ما در تربیت نیروی انسانی باید بر استفاده حداکثری از 

ظرفیت های نیروی انسانی متمرکز باشد.
اهداف اقتصادی سند توسعه هوش مصنوعی

یکی از اقدامات مهم وزارت ارتباطات برای توسعه هوش مصنوعی 
در اقتصاد دیجیتال، تدوین سند نقشه راه توسعه هوش مصنوعی در 
کشور است که طبق این سند، ایران در سال 1410 بین 10 کشور 

اول جهان در حوزه هوش مصنوعی خواهد بود.
محمدشــهرام معین، رئیس مرکز نوآوری و توسعه هوش مصنوعی 
پژوهشــگاه فناوری اطلاعات و ارتباطات بــا اعلام این خیردرباره 
اهداف اقتصادی سند نقشــه راه توسعه هوش مصنوعی در کشور 
می گوید: از جمله اهداف این ســند می تــوان به انجام 80 درصد 
پژوهش ها در راســتای رفع نیازهای کشــور، ایجاد محیط قانونی، 
پذیــرش و به کارگیری 45 درصدی از هوش مصنوعی در دولت و 
صنعت تا 1410، ســرمایه گذاری 8 میلیارد دلاری در حوزه هوش 
مصنوعی و ســهم 1۲ درصدی هوش مصنوعی در تولید ناخالص 

ملی اشاره کرد.

تزریق بیت کوین به دی ان ای 
یک موش!

یک »سازمان غیر متمرکز مستقل«)DAO( اعلام کرده می تواند 
بیت کویــن را از طریق یــک ویروس اصلاح شــده ژنتیکی به 

دی ان ای یک موش تزریق کند.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، یک ســازمان غیر متمرکز 
 )BitMouseDAO(»مســتقل جدید به نــام »بیت ماوس دائــو
مدعی شــد می تواند یک موش را مهندســی ژنتیکی کند تا یک 
بیت کویــن را درون آن قرار دهــد و ارزش آن را همراه با ارزش 
این ارز دیجیتال افزایش دهد.ســازمان غیرمتمرکز مستقل یک 
سازمان مستقل دیجیتالی اســت که با کار غیرمتمرکز به نوعی 
بــرای فعالیت های تبلیغی و انتفاعــی و صندوق ذخیره ارزی که 
فاقد هیئت مدیره و ساختار مدیریت متعارف است، سرمایه گذاری 
می کند.راه انــدازی یــک ســازمان غیرمتمرکز مســتقل برای 
دســتیابی به چیزی بزرگ و دیوانه کننده قبلًا دیده شده است، اما 

»بیت ماوس دائو« یک سطح جدید است.
مانند سایر ســازمان های غیر متمرکز مستقل، هویت سازندگان 
اصلی این ســازمان غیرمتمرکز مســتقل نیز پنهان اســت، اما 
می توان حدس زد که یک دانشــجوی زیست شناســی مولکولی 

باشد که علاقه زیادی به هنر رمزنگاری دارد.
همانطور که در وبسایت این سازمان ذکر شده است، الهام بخش 
این کار، یک خرگوش زنده است که از نظر ژنتیکی اصلاح شده 

است تا پروتئین فلورسنت سبز منتشر کند.
ســازندگان »بیت مــاوس« می خواهند از یــک کلید خصوصی 
برای خرید بیت کوین اســتفاده کنند و سپس آن را با استفاده از 
بلوک های سازنده دی ان ای شــامل A.T.G.C دوباره کدگذاری 

کنند و این کد را درون آن موش قرار دهند.
ارزش این موش همراه با بازارهای بیت کوین در نوســان خواهد 
بود و ممکن اســت ارزش آن تا 10 ســال دیگر به 100 میلیون 
دلار یا به طور کلی به صفر برسد. از آنجایی که این موش دارای 
فرزندانی خواهد شــد، آن فرزندان نیز حامل آن کلید خصوصی 

خواهند بود که به اندازه »بیت ماوس« ارزشمند خواهند بود.
این ســازمان قصد دارد توکن های غیرقابــل تعویض)NFT( از 
»بیت ماوس« اصلی و فرزندان آن بســازد که به بالاترین قیمت 
پیشــنهادی به حراج گذاشــته خواهد شــد و برای کســانی که 

هم اکنون از این پروژه حمایت می کنند، درآمد ایجاد کند.

طنز

علمی

علمی

سازمان هواشناسی جهانی)WMO( اعلام کرد 
دو ابَرَصاعقه در آمریکای شمالی و جنوبی، یکی 
با پوشــش بیش از 700 کیلومتری و دیگری با 
 17 از  بیــش  طول 
ثانیــه دو رکورد در 
زمینــه صاعقه ها را 

شکسته اند.
به گــزارش آی ای، 
و  آب  رویدادهــای 
رکوردشکن  هوایی 
نتیجه  است  ممکن 
اقلیمــی  تغییــرات 
باشند و نشان دهند 

که سیاره ما به شدت به نجات نیاز دارد.
گفته می شــود که یک صاعقــه دو بار با یک 
مکان برخورد نمی کند، اما ســازمان هواشناسی 
جهانــی)WMO( ثابت می کند کــه این گفته 

اشتباه است.
بر اساس بیانیه مطبوعاتی این سازمان، سازمان 
هواشناســی جهانــی دو رکــورد جهانی جدید 
را بــرای ابرصاعقه هــا در آمریکای شــمالی و 
جنوبی ثبت کرده اســت.این رکوردهای جهانی 
جدیــد شــامل طولانی ترین صاعقــه از لحاظ 
وسعت پوشــش با پوشش مســافت 8 ± 768 
کیلومتــری در بخش هایــی از جنــوب ایالات 
متحده و بیشــترین زمان برای یک صاعقه به 
مدت 0.00۲ ± 17.10۲ ثانیه در کشور اروگوئه 
و شمال آرژانتین است. اولی در تاریخ ۲9 آوریل 
۲0۲0 و دومی در 18 ژوئن ۲0۲0 رخ داده است.

بــرای طولانی تریــن  ایــن رکــورد جدیــد 
پوشش شناســایی شــده صاعقه، 60 کیلومتر 
بیشــتر از رکــورد قبلــی و رکــورد زمانــی 
 نیــز 0.37 ثانیــه بیشــتر از رکــورد پیشــین

 است.

با اجــرای طرح تولید ژلاتین از پســماند آبزیان، 
عــلاوه بر افزایش بهره وری، اشــتغال در مناطق 
محروم و  کسب درآمد، بخش کوچکی از واردات 
ژلاتین به کشــور جبران خواهد شــد.به گزارش 
معاونــت علمی و فنــاوری ریاســت جمهوری، 
ژلاتین ماده ای اســت بسیار پر مصرف در صنایع 
غذایــی و دارویــی با 
برای  مختلفی  مزایای 
مصرف کننده.این ماده 
در داروســازی بــرای 
تولیــد انواع کپســول 
رهایش  همچنیــن  و 
داخل  به  متابولیت هــا 
ماتریکــس غذایــی و  
مکمل هــای پروتئینی برای ورزشــکاران، صنایع 
غذایی و پوشــش ســطحی در مواد خشک مثل 
آجیل، خشکبار، تخم مرغ و مواد غذایی ارزشمند و 
غیره کاربرد دارد.شتاب دهنده تحفه با همکاری و 
حمایت ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری موفق به تولید ژلاتین 
از پســماند آبزیان شده اســت. این ماده تولیدی 

می تواند جایگزین خوبی برای ژلاتین های حیوانی 
موجود در بازار باشد. ژلاتین جدید از ضایعات کم 
ارزش آبزیان تولید می شــود. ضایعاتی چون سر، 
پوســت و فلس ها، امعا و احشــا، اسکلت )ستون 
مهره با گوشــت های چســبیده به آن( و قطعات 
کوچک بریده شده از فیله آبزیان.حدود 30 درصد 
از این ضایعات شامل پوست، استخوان و فلس ها 
حاوی مقادیر بالای کلاژن هســتند که می توانند 
برای تولید تجاری کلاژن و ژلاتین استفاده شوند. 
بنابرایــن تهیه کلاژن و ژلاتیــن از محصولات 
جنبی ناشــی از فرآوری آبزیان به مشــتری این 
اطمینــان را می دهد که محصول مصرفی حلال 
و پاک اســت و امکان ابتلا به جنون گاوی وجود 
ندارد. همچنین بازده اقتصادی صنعت شیلات را 
نیز افزایش می دهد.تولیــد این محصول فناورانه 
عــلاوه بر کاهــش  میزان آلودگی های زیســت 
محیطی به افزایش بهره وری بخش شــیلات و 
آبزیــان نیز کمک می کنــد. در صورت موفقیت 
نهایــی تولیدکننــدگان، قرار بر این اســت که با 
حمایت های صورت گرفته ۲00 تن در سال از این 

محصول تولید و تجاری سازی شود.

رکورد جهانی صاعقه  شکسته شد

پسماند آبزیان به ژلاتین خوراکی تبدیل می شود


